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Slovenska Bistrica 
Prebivalci občine Slovenska 

Bistrica v teh dneh pripravljajo 
svečanosti, kulturne in športne 
prireditve v spomin na legendar-
ni Pohorski bataljon. Borci tega 
bataljona so od ustanovitve na-
prej s svojimi akcijami povzročali 
okupatoiju velike preglavice in 
tudi izgube. Delovali so na 
območju celotnega Pohorja, še 
posebno pa na vzhodnih območ-
jih, kjer so uničili tudi več planin-
skih koč. da jih sovražnik ne bi 
mogel spremeniti v svoje posto-
janke. Pri svojih akcijah so se 
velikokrat spopadli s policisti in 
vermani. 

Njihovo delovanje je močno 
ogrozilo načrte sovražnika o 
pokorjeni Sloveniji, zato so skle-
nih pohorske partizane uničiti za 
vsako ceno. Zasledovah so bata-
ljon po poteh njegovih akcij, 
pripravlja i vojaške pohode proti 
?ataljonu, vendar so bili sovraž-
nikovi poskusi vse do usodnega 
8. januarja 1943 brez uspeha. 
Borci Pohorskega bataljona so 
prišH k Osankarici, 21. decembra 
1942, kjer so si pričeh urejati 
zimsko taborišče in zemljanke, v 
želji, da bi na varnem mestU| 
prezimili in od tukaj vodili 
akcije. 

Kot v mnogih primerih, se je 
tudi tukaj izkazala nemoč posa-
meznikov, med katerimi se je 
našel tudi nekdo, ki je izdal kraj 
bivanja bataljona. Dne 6. januar-
ja 1943 so Nemci v Mariboru 
izdali ukaz za napad, zbrali 
vojaško policijo, orožništvo in 
vermanšaft v Poljčanah in Mari-
boru ter se 7. januarja prepeljaH 
na izhodiščne položaje, pred-
vsem Oplotnico in Ruše. 

8. januarja 1943 je okoli 2.000 
sovražnih mož obkoliko bata-
ljonsko taborišče pri Osankarici. 
ker bataljon ni imel podatkov o 
sovražnikovih silah, je sprejel 
boj. Tridesetkrat močnejši so-
vražnik "je bil pretrd oreh za 
hrabre borce Pohorskega bataljo-
na. Vseh 69 borcev je v neena-
kem boju izgubilo življenje, ra-
njenega partizana Franca Kuna-
verja-Sulca pa so ujeli in ga" 30. 
julija 1943 ustrelili pri Ljubnem 
v Savinjski dolini. 

Padec Pohorskega bataljona je 
bil velik udarec za partizansko 

gibanje na Pohorju, kar je trajalo 
le določen čas. Zavedni prebival-

. ci Pohorja in drugih krajev 
Slovenije so se zopet organizirali 
in stopili na nedokončano pot 
svdjih vzornikov borcev Pohor-
skega bataljona. 

V spomin na tragično smrt 
borcev Pohorskega bataljona je 
ostal globoko vkoreninjen v srca 
pohorskega kmeta in slovenske-
ga človeka. Prebivalci občine 
Slov. Bistrice vsako leto, v spo-
min na ta tragični dogodek 
praznujejo 8. januarja svoj pra-
znik. To je čas. ko se preživeli 
borci in aktivisti NOB tako iz 
pohorskih, haloških in drugih 
območij, v spominih vračajo v 
najtežje dni v boju za novo 
svobodno domovino kot tudi 
njen razvoj v povojnem obdobju. 

Vsako leto na dan 8. januarja 
tako gospodarstveniki, kot kul-
turni delavci in družbenopolitič-
ni aktivisti občine Slov. Bistrica 
ocenijo pretekle rezultate dela in 
se dogovorijo za nove naloge, 
katerih temelje je postavil narod-
noosvobodilni boj in ta boj 
nadaljujejo, v novih oblikah še 
danes 

Besedilo in posnetki: 
Viktor Horvat 

V gozdni tišini, med sedaj že visoko zraslimi smrekami, nas 
takšne table spominjajo, da smo na območju Treh žebijev, 
kjer zamre beseda vsakdanjosti in oživi spomin na tragično 
preteklost. 

Kraj poslednjega boja legendarnega Pohorskega bataljona nikoli ne sameva. 

Program praznovanja 
v občini Slovenska Bistrica 

PETEK, 6. JANUAR 1984 _ 
ob rO.lO: Otvoritev razstave likovnih del Andreja Skrbinka; sindi-

kalni dom DO Impol 
ob 17. uri: Otvoritev razstave likovnih del Hinka Smrekarja; 

razstavne dvorane gradu Slovenska Bistrica 
ob 19. uri: Večer samospevov in pesmi borbe, izvajajo: Dragica 

Carman, sopran, Franc Javornik, bariton, pihalni orkester konference 
sindikata DO Impol, dom kulture Crešnjevec 
SOBOTA. 7. JANUAR 1984 

OD 8. uri: Odhod partizanske patrulje na poslednje bojišče Pohor-
skega bataljona; odhod izpred spomenika padlim borcem Slovenska 
Bistrica 

ob 9. uri: Tradicionalno občinsko meddružinsko in medobčinsko' 
strelsko tekmovanje za prehodni pokal 8. januar in prehodni pokal sa-
moupravne telesno-kulturne skupnosti Slovenska Bistrica; sindikalni 
dom DO Impol ^ 

ob 9. uri: Tradicionalni turnir pionirjev judoistov Slovenije za me-
morial Pohorskega bataljona; telovadnica Slovenska Bistrica 

ob 10. uri: Otvoritev stalnega razstavnega prostora Obrtnega zdru-
ženja Slovenska Bistrica in razstava obrtnih izdelkov 

ob 16. uri: Slavnostna seja skupščine občine in vodstev družbeno-
političnih organizacij občine Slovenska Bistrica; osnovna šola Veljko 
Vlahovič, Crešnjevec 
NEDELJA, JANUAR 1984 

ob 8. uri: TfadTdonalnT ponod mFadine na poslednje bojTSče Po-
horskega bataljona; odhod izpred spomenika padlim borcem Sloven-
ska Bistrica 

ob 8. uri: Partizanski pohod planincev OSANKARICA—TRIJE 
ZEBLJI—ROGLA; odhod izpred doma na Osankarici 

ob 8.30: Ekipni brzoj)otezni šahovski turnir z udeležbo ekip repub-
liškega ranga; Grajska klet Slovenska Bistrica 

ob 9. uri: Smuški tek PO POTEH POHORSKIH PARTIZANOV; 
start izpred doma na Osankarici 

ob 9. uri: Tradicionalno medobčinsko tekmovanje v streljanju na 
glinaste golobe za prehodni pokal ob občinskem prazniku; športno 
strelišče Zgornja Polskava 

ob 9. uri: Tradicionalno člansko tekmovanje judoistov Slovenije 
za memorial Pohorskega bataljona; telovadnica Slovenska Bistrica 

ob 10. uri: Sprejem preživelih borcev in svojcev padlih borcev Po-
horskega bataljona pri predsedniku skupščine občine in predsedniku 
občinskega odbora ZZB NOV 

ob 12. uri: Položitev venca k sptomeniku padlim borcem v Sloven-
ski Bistrici in skupen odhod na poslednje bojišče Pohorskega bataljona 

ob 14. uri: Spominska slovesnost na poslednjem bojišču Pohorske-
ga bataljona 
TOREK, 10. JANUAR 1984 

ob 14. uri: Otvoritev razstave IlkovniR del Draga l omažiča; EL-
KOM-EMI Poljčane 
ČETRTEK, 12. JANUAR 1984 

ob 17. uri: Literarni večer; dom kulture Zgornja Polskava 
PETEK, 13. JANUAR 1984 

ob 17. uri: Literarni večer; dom kulture Pragersko 
SOBOTA, 14. JANUAR 1984 

ob 9. uri: Medklubski turnir v karateju za člane; telovadnica Slo-
venska Bistrica 

ob 10. uri: Tradicionalni odboikarski turnir z udeležbo ekip repu-
bliškega in zveznega ranga za prenodni pokal 8. januar; telovadnica 
Laporje 

ob 15. uri: Ekipni turnir v kegljanju za prehodni pokal občinskega 
praznika; kegljišče Slovenske Konjice 
NEDELJA, 15. JANUAR 1984 

ob 9. uri: Košarkarski turnir ekip republiškega ranga; telovadnica 
Slovenska Bistrica 
SOBOTA, 21. JANUAR 1984 

ob 10. uri: Košarkarski turnir za invalide; telovadnica Slovenska 
Bistrica 
PRVA POLOVICA JANUARJA 1984: 

Smučarsko tekmovanje ekip krajevnih skupnosti občine Slovenska 
Bistrica; smučišče na Treh kraljih 

Skupščina občine Slovenska Bistrica in družbenopolitične organi-
zacije vabijo občane na prireditve v počastitev 8. januarja, praznika 
delovnih ljudi in občanov občine Slovenska Bistrica. 

IZ NOVOLETNE POSLANICE PREDSED-
STVA SFRJ v leto l984 stopamo s 

številnimi gospodarskimi 
problemi, hkrati pa smo bolj 
pripravljeni na napore, ki nas ča-
kajo pri uresničevanju 
dolgoročnega programa gospo-
darske stabilizacije, s katerim smo 
celovito in realno ocenili razmere; 
ugotovili vzroke nakopičenih težav 
in določili poti in metode za 
odpravo teh težav. 

Pri vsem tem se zmoremo in 
moramo opirati na lastne sile. 
Samo s prizadevnejšim in kako-
vostnejšim delom lahko uspešno 
dosežemo gospodarsko stabilizaci-
jo. Se posebno pomembno je, da 
še bolj povečamo izvoz in še hitre-
je razvijemo kmetijstvo, da bi 
zagotovili več hrane in drugih 
kmetijskih pridelkov. Zato 
moramo hitreje in dosledneje 
izvajati z dolgoročnim programom 
predvidene spremembe v gospo-
darskem sistemu in ekonomski 
politiki. Te spremembe temeljito 
posegajo v način gospodarjenja in 
ravnanja v gospodarskem in poli-
tičnem življenju, pa tudi v položaj 
znanosti, kulture, izobraževanja, 
zdravstva in drugih dejavnosti. 

Treba je pogumneje in hitreje 
odpravljati vse, kar v našem 
družbenopolitičnem sistemu in 
vsakdanjem življenju in delu ohra-
nja birokratsko rnvest. vse, kar 
zavira razvoj socialističnega sa-
moupravljanja . in socialistične 
demokracije, in sposobnim lju-

dem, še posebej mladim, omejuje 
možnosti, da bi z ustvarjalnim de-
lom prispevali k hitrejšemu razvo-
ju družbe. Delavci v združenem 
delu morajo imeti odločilen vpliv 
na vse tokove družbene reproduk-' 
cije, na teh temeljih pa naj bi se 
krepili moč in enotnost naše 
skupnosti, bratstvo in enotnost ter 
enakopravnost naših narodov in 
narodnosti. 

Z nenehno skrbjo za krepitev 
oboroženih sil, splošne ljudske 
obrambe in družbene samozaščite 
bomo krepili tudi obrambno spo-
sobnost in varnost naše države. 

Živimo v času burnega znanst-
venega in tehnološkega razvoja ter 
velikih, zvečine neugodnih 
sprememb v mednarodnih gospo-
darskih in političnih odnosih. 
Današnje mednarodne razmere so 
zaostrene in obremenjujejo jih šte-
vilni prootemi. Proces popuščanja 
je v krizi, oboroževalna tekma se 
krepi, dialog med razvitimi drža-
vami in državami v razvoju za 
odpravo čedalje hujših gospodar-
skih problemov že več let ne more 
steči; starih kriznih žarišč niso. 
odpravili, nenehno pa se porajajo 
nova. Posegi in vmešavanja v 
notranje zadeve drugih držav kra-
tijo pravico narodov, še zlasti na-
rodov majhnih in neuvrščenih dr-

Žav do neodvisnosti, svobodnega 
in samostojnega razvoja in enako-
pravnega sodelovanja. Vse to re-
sno ogroža svetovni mir. . . 

Naša država bo tudi v 
prihodnjem letu z zavzetim delo-
vanjem v gibanju neuvrščenih, v 
Združenih narodih, na konferenci 
v Stockhplmu in ob drugih 
priložnostih ter z razvojem sodelo-
vanja z vsemi_državamL še zlasli s 
sosednimi, ukrenila vse, kar je v 
njeni moči, da bi prispevala k 
zajezitvi zaostrovanja mednaro-
dnih razmer in oboroževalne tek-
me 

V novo leto stopamo z jasnimi 
cilji in enotnimi stališči. Imamo 
velike človeške, ustvarjalne, 
znanstvene in materialne možnosti 
in bogate izkušnje. Od nas samih 
bo najbolj odvisno, kako bomo te 
možnosti uveljavili, se pravi, tudi 
kako bomo živeli. 

Optimizem temelji na zaupanju 
delavskega razreda in vseh naših 
delovnih ljudi v lastne moči in v 
našo neodvisno pot nadaljnjega 
razvoja svobodne, demokratične, 
socialistične samoupravne družbe 
in bratske skupnosti enakopravnih 
jugoslovanskih narodov in naro-
dnosli. Za ta_cili se bojuido Zieza 
komunistov Jugoslavije in vse dru-
ge organizirane socialistične sile. 

Predsedstvo Socialistične fede-
rativne republike Jugoslavije želi 
vsem našim ljudem srečno novo le-
to 1984! 
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Poslovanje uspešno 
- plače nizke! 

Delovna organizacija Pleskar 
Ptuj je bila ustanovljena leta 1960 
in je takrat zap)oslovala okrog 40 
dtlavcev. 2e v naslednjem letu je 
bilo 200 zaposlenih, predvsem 
zaradi uvajanja antikorozijske 
zaščite, ki je z leti p)ostala glavna 
dejavnost Pleskarja. Danes je v 
delovni organizaciji zaposlenih 
450 delavcev, ki bodo v tem po-
slovnem letu ustvarili okrog 43 
milijard starih dinarjev skupnega 
prihodka. Za to področje dejav-
nosti je ta številka izredno visoka, 
saj je vso delo fizično, delavci pa 
ga opravljajo v težkih delovnih 
pogojih. Poleg antikorozijske 
zaščite, ki jo opravljajo na terenu 
in v delavnici, so pred leti uvedli še 
izc^lacijska dela na klasični način 
in poliuretanski spray postopek. 

»V tovrstni zaščiti smo pionirji v 
Jugoslaviji.« je povedal tehnični 
direktor Pleskarja Stane Kosi. 
»Urejene imamo tri kompletne 
:>remične garniture, s katerimi 
ahko zaščitimo velike površine v 

najkrajšem možnem času, 
opravimo hidro in toplotne izo-
lacije. Več kot 70 odstotkov vsega 
dela opravimo na terenu. . 
Organiziranih imamo I6delovnih 
enot po vsej Jugoslaviji, — naj 
naštejem le ve^e, ki so v Mari-
boru, Ljubljani, na Jesenicah, v 
Zagrebu, Banja Luki, Šibeniku, 
Lukavcu, Beogradu, Svetozarevu 
in tako dalje. V večini teh mest 
imamo lastna stanovanja in ostale 
objekte, ki so potrebni za nor-
malno delo. 

Delavniška zaščita je organizi-
rana v Kidričevem, kjer smo ure-
dili več kot 2000 kv. metrov ko-
ristnih površin za opravljanje vseh 
vrst del. Med našimi glavnimi 
naročniki lahko omenim TAM in 
TVT Maribor.« 

Kakšni bodo vaši poslovni 
rezultati ob zaključku tega po-
slovnega leta? 

»Od pričakovanih 43 starih 
milijard skupnega prihodka oce-
njujemo, da bomo namenili za 
sklade okrog 6 milijard starih 
dinarjev, kar v naši dejavnosti, 
glede na terenski značaj dela in 
visoko konkurenčnost, ni malo. 

Ne moremo pa se pohvaliti z 
osebnimi dohodki, ki so še vedno 
med zadnjimi v občini. Naša 

i 

varčnost, ki nas spremlja vsa leta. 
nam kljub zelo lepim poslovnim 
rezultatom ne dovoljuje tolikšne-
ga povečanja osebnih dohodkov, 
ci bi nas privedlo vsaj v zlato 

sredino. 

Med ostalimi problemi bi rad 
opozoril na težave pri oskrbi z 
reprodukcijskim materialom. 

Povsod so zahteve po devizni 
useležbi. ki jih nimamo dovolj, 
saj se je obseg del v tujini skrčil 
na minimum. Dela, ki smo jih 
kot redni kooperanti izvajali za 
Miinchensko firmo, so prekinje-
na zaradi splošne gospodarske 
situacije v svetu. Dela, ki jih 
opravljamo v Iraku in Libiji pa 
ne prinašajo željenih rezultatov.« 

V takšni delovni organizaciji 
kot je Pleskar, prav gotovo ni 
lahko uresničevati samoupra-
vljalskih nalog. Vendar so se v 
Pleskarju ustrezno organizirali in 
ocenjujejo, da je samoupravlja-
nje na dokaj visokem nivoju. Kaj 
meni o tem predsednica delav-
skega sveta Irena Gmajner? 

»Od 450 delavcev nas je okro 
70 v Kidričevem in v Ptuju, osta! 
pa so razkropljeni po številnih 
deloviščih. Kljub temu, da se še 
nikoli nismo zbrali vsi skupaj na 
istem mestu, ne morem reči, da 
nismo vsi aktivni pri samoupra-
vljanju in v družbenopohtičnih 
organizacijah. Na vsakem delovi-
šču je organizirana sindikalna 
skupina, ki obenem predstavlja 
osnovno samoupravno enoto in 
delni zbor delavcev. Vsaka sku-
pina delegira delegata v delavski 
svet in v izvršni odbor osnovne 
organizacije sindikata. Delavce 
seznanjamo z internimi informa-
cijami o dogajanjih v delovni 
organizaciji enkrat v mesecu. 

Sklicevanje sestankov je poveza-
no z velikimi stroški, saj so 
delegati odsotni z dela tri dni in 
več. Zaradi tega naši sestanki 
niso pogosto. Osebno mislim, da 
kakovost samoupravljanja ne 
izhaja iz številnih sestankov, 
temveč iz tega, kako delavci 
resnično odločajo o rezultatih 
svojega dela, o krepitvi material-
ne baze delovne organizacije, 
delitvi osebnih dohodkov in tako 
dalje. Ob tem bi rada opozorila, 
da so danes administrativni ukre-

pi zmanjšali naše samoodločanje 
na minimum. Naša delovna 
organizacija si je v preteklosti, ko 

smo si morali ustvariti ustrezno 
materialno bazo na škodo oseb-
nih dohodkov, ki smo se jim 

zavestno odrekali, zagotovila 
ustrezne materialne pogoje. Ko 
se je začela z administrativnimi 
ukrepi omejevati rast osebnih 
dohodkov, smo imeli zelo nizko 
startno osnovo. Posledica tega je. 
da imamo najnižje osebne d̂ o-
hodke v našem sozdu. pa tudi v 
pcxlskupini delavnosti. Menim, 
da družbeni dogovor o delitvi 
sredstev za osebne dohodke ne 
izhaja iz dejansko ustvarjenega 
rezultata, saj bi moralo biti 
merilo višina in ne odstotek rasti 
čistega dohodka na delavca. Naši 
samoupravni organi in osnovna 
organizacija sindikata sicer opo-
zarjajo na to, vendar nas nihče ne 
sliši. Menim, da ni prav, da se 
naše samoupravljanje začne in 
konča pri vratih delovne organi-
zacije; Kljub nizkim osebnim 
dohodkom in težkim pogojem 
dela na terenu — delovišča so 
izredno oddaljena od doma de-
lavcev — je »zavest delavcev 
dobra, kar kažejo naši poslovni 
rezultati. Prepričana sem. da je 
naše dobro delo dokaz, da smo 
tudi dobri samoupravljalci.« 

Kakšni so nadaljnji razgojni 
načrti delovne organizacije Ple-
skar? Stane Kosi pravi: 

»Ob posodablj'anju opreme za 
kvalitetno nanašanje vseh \^rst 
materialov na železobeton in les, 
uvajamo letos dve novi sorodni 
dejavnosti — metalizacijo in 
zaščito v ladjedelništvu. Metali-
zacija je vroče nanašanje ene 
kovine na drugo. To je ena 
najbolj kakovostnih zaščit. V 
pripravi imamo prostorsko ure-
ditev za remontno metalizacijo. 

pri naročnikih iz vseh koncev 
Jugoslavije pa je velik interes 
tudi za terensko metalizacijo. 
Seveda smo spet odvisni od 
nabave reprodukcijskega mate-
riala. ki ga je težko dobiti — gre 
predvsem za cink in aluminij. 

Pri zaščiti v ladjedelništvu se 
bomo usmerih samo v novograd-
njo. To je povsem nova veja v 
naši dejavnosti. Podobna je kla-
sični antikoroziji, vendar pogoje-
na z drugačno organizacijo in 
drugim pristopom k delu. V 
naslednjih letih si od tega dela 
obetamo veliko, saj ga je dovolj. 
Pomembno pa je, da bomo delo 
opravljali na dovolj kakovostni 
ravni in konkurenčno. Načrtov je 
mnogo, pa tudi volje nam ne 
manjka.« 

Tako smo na kratko predstavi-
li del dejavnosti delovne organi-
zacije Pleskar Ptuj, za katero 
mnogi Ptujčani sploh ne vedo, da 
da je prejšnja več ali manj zgolj 
pleskarska dela, že zdavnaj opu-
stila. Delovna organizacija slovi 
med kupci svojih uslug po dobri 
kakovosti opravljenih del, po 
pravočasnosti in konkurenčnosti. 

Vse to jo uvršča v sam vrh 
organizacij združenega dela si 
tako oziroma podobno dejavno-
stjo, k temu pa so pripoinogh 
sami. Z zavestnim odpovedova-
njem na račun osebnega standar-
da in s trdno odločitvijo, da bodo 
pridobljene pozicije na trgu še 
bolj utrdili. Glede na zastavljene 
načrte in dosežene uspehe, o tem 
prav gotovo ne moremo dvomiti. 

N. Dobljekar 

I>elavci Pleskarja so opravili tudi antikorosdjsko zaičito 
gazometra v tovarni Koksno hemijskog kombinata Boris 
Kidrič v Lukavcu. 

Zakaj primanjkuje jajc 
Ker smo prejeli več vprašani naših bralcev, zakaj primanjkuje v 

naših prodajalnah konzumnih jajc^smo se s tem vprašanjem obrnili na 
pnstoino službo v mesokornbinatu PerutninaTtuf. kief snio nam zadevo 
prijazno pojasnili. Povedali so, da Perutnina sicer ni proizvajalec kon-
zumnih jajc, na tržišče dajo le neoplojena jajca. Sicer pravijo, da v 
njihovih nfiesnicah nikoli ni resneje primanjkovalo tega artikla, vsaj ne za 
dalj časa. Zimski čas je tudi nep.rimeren za nesniče, razen tega pa so .v 
perutninslcih farmah pred kratlcim vhlevili nove jate nesnic m preteči 
mora nekaj časa. da dosežejo polno nesnost. 

V prizadevanja za čim večji izvoz so se vključih tudi proizv^alci 
konzumnih jajc in pričeli izvažati večje količine tudi na tuja tržišča. Tako 
je ponudba mnogo manjša od povpraševanja in kljub prizadevanjem ni 
mogoče zagotoviti dovolj konzumnih jajc. Pričakujejo pa, da se bo 
ponudba v bližnji prihodnosti izboljšala. 

JB 
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Ročno delo v DO Steklo omogoča hitr« prilagajanje sahtevam 
na tujih tržiščih 

Proizvodna dvorana v EMI Poljčane, kjer se odlikujejo po 
delovni storilnosti 

0GIB)AL0 GOSPfflARSKEGA STANJA V OBČfNi SLOVENSKA BISTRICA 

VLAGANJA ZA HITREJŠI RAZVOJ 
Prebivalci obSine Slovenska Bi-

strica slavijo 8. januarja svoj 
praznik. To je tiidi trenutek, ko v 
delovnih organizacijah, ~v družbe-
nopolitičnih organizacijah, dru-
štvih in drugih okcrijih, ocenijo pre-
hojeno pot zadnjega leta in si na 
podlagi tega postavijo smernice na-
daljnjega (kla, zlasti še, ker 
praznik sovpada z začetkom nove-
ga leta. 

Zaradi tega so v občini Slovenska 
Bistrica ob svojem prazniku ponu-
dili oceno družljenega in gospodar-
skega razvoja zadnjih nekaj let v 
razpravo Široki javnosti, saj bo 
tako imd vsak možnost s svojim 
dek>m prispevati delež k skui^iim 
naporom za hitrejši gospodarski 
razvoj. 

Občina Slovenska Bistrica meri 
36.869 ha, kar je slaba dva odstot-
ka sk)venskcga prostora. Več kot 
polovica površine crt>čine je pokrita 
z gozdovi. Rast prebivalstva 
zaostaja za poprečno rastjo v SR 
Sloveniji. Leta 1971 je imela občina 
30.406 prebivalcev, leta 1981 pa 
31.658 prebivafcev. Največ jih živi 
v industrijskih sredSčih: Slovenska 
Bistrica, Poljčane, OfJotnica in 
Pragersko, v zadnjih l e ^ pa je ob-
čuten porast naseljevanja v Mako-
lah, CreSnjevcu in Zg. Pcrfskavi. 

Značilnost gosp^arskega razvo-
ja je prehod iz prejSnje kmetijske v 
industritsko usmeritev. Pri tem alu-
minijska industrija dos^a dobro 
pokjvico vse industrije v občini. 

IMPOL NAJVEČJA DO V OB-
ČINI 

Delovm organizacija IMPOL 
zaposhije okoli 2.000 občanov. Po-
vezana je v SOZD UNIAL in je 
proizvajidec aluminijskih pofizdel-
kov in izridkov. V letu 1950 je ce-
lotna letna proizvodnja aluminija 
znašala komaj eno tono, ker je bila 
ostala proizvodnja vezana na baker 
in medenino. Preumseritev Impola 
a)\'pada s pričetkom <^ato\-anja 
TGA ..Boris Kidrič" v Kidričevem. 

Največji proizvodni skok so-napra-
vili kta 1975, ko so v IMPOLU 
aktivirali novo valjamiSko opremo. 
To je omogočilo prehod na izdda-
vo kakovostnejših aluminijskih 
polizddkov in tudi končnih proiz-
vodov, z la^ tanjah trakov in alu-
mkujske folije ter oplemenitenje le-
tch. Delež proizvodnje ahiminij-
skih izdelkov iz IMPOLA pred-
stavlja kar 27 odstoikov v Jugosla-
viji. 

LESNO-PREDELOVALNA IN-
DUSTRIJA 

Zaradi bogate^ surovinskega 
zaledja se je močno razvila lesno-
predelovalna.industrija predvsem v 
Slov. Bistrici, Poljčanah, Oplotnici 
in Sp. Polskavi, več manjših ddav-
nic pa je tudi v drugih krajih. Iz 
predelo^cev surovine se je v zad-
njih letih skoraj pri vseh preddo-
vakah lesa dvignila kakovost proiz-
vodnje, zlasti finalnih izdelkov. Ta-
ko so v občini osvojili proizvodnjo 
otroškega pohiStva v Poljčanah, v 
tttdih v Slov. Bistrid pa so se odlo-
čili za proizvodnjo embalaže, med-
tem ko v Oplotnici in na Pol-

skavi usmerjajo svojo proizvounjo 
v stavbno pohi&vo. 

• Nadaljnji razvoj občine je v veli-
ki meri odvisen prav od uspešnosti 
razvoja te dejavnosti. Vlaganja v 
rekonstrukcijo in modernizacijo 
lesno-predelovalne industrije je ena 
najpomembnejših gospodarskih 
usmeritev razvoja občine. Ta indu-
strija se vse uspešneje uveljavlja tu-
di na podr^u izvoza ih znaša se-
daj 10 % celotnega izvoza v občini. 
F»ri tem je posebno uspešna TOZD 
OtroSko p c ^ t v o Poljčane, ki izva-
ža kar 80 ^ cdotne prdzvodnje. 

Pomanjkanje lesa narekuje tucu 
lesno-predek>valni industriji Se več-
jo usmerjenost v fuializadjo, v raz-
voj tehnologije za uporabo drob-
nejSih vrst lesa in v izdelke — kom-
binirane z upcMrabo lesa, plastike, 
stekla, aluminija in tudi papirja. 

STEKLO IS PROIZVODNJA 
SVETIL 

Med uspešnimi organizadjami v 
občini je tudi Steklo Slov. Bistrica, 
ki iz leta v leto povečuje izvoz na 
kon\'ertil«laa področja, dosega j)a 
tudi najvišjo stopnjo izkoriščaiosti 
proizvodnih zmogljivosti, ki znaša 
kar 92 kar ne dosegajo celo v 
razvitejših državah. I?Jii;Ia -3 raz-
s^etljavnih teles pa je njihova 
osnovT^a proizvodnja. Zaradi 
remonta v prvih treh mesedh leta 
19it4 bodo nastale precejšnje proiz-
vod"? motnje. 

Leto 1983 je bilo eno 
najuspešnejših tudi za Elkom EMI 
Poljčane, kjer so se odločih za 
proizvodni program svetil. Dose-
gajo visoko kakovost dela, zato so 
se lahko hitro vključili v izvoz, v le-
tu 1983 so bili eden najuspešnejših 
iivDznikov v občmi. Med drugim že 
nekaj let vdiko izvažajo v Sovjet-
sko z\-ezo. 

VELIK KORAK V TOVARNI 
OUA 

Med OZD bistriške občine, ki so 
v zadnjem obdobju naredile najve-
čji razvojni korak, je prav gotovo 
Tovarna olja Slov. Bistrka, združe-
na v SOZD Zvijezda Zagreb. Vzrok 
za hiter vzpon v proizvodnji 
jedflnega olja in nekaterih drugih 
I^^oizvodov t e ^ kolektiva, je pred-
vsem v načrtnih in učinkovitih vla-
ganjih v proizvodnjo, njeno poso-

dobitev in v zt)oijšani organizaciji 
dela. Proizvajajo v štirih izmenah, 
zato uspešno rešujejo probleme 
oskrbe jugoslovanskega tržišča z 
jedilnim oljem. Za kvaliteto izdel-
kov so prejeli že več visokih pri-
znanj. 

IZVOZ IN VLAGANJA 
V zadnjih letih je predvsem zado-

voljiva rast izvoza, zlasti Se na kon-
vertibilno področje, pokritost izvo-
za z uvozom znaša kar 300 odstot-
kov, kar 80 % vsega izvoza gre na 
konvertibilno področje. Industrija 
v občini je v zadnjih letih povečeva-
la proizvodnjo hitreje od poprečja 
v SRS. Izkoriščenost industrijskih 
zmogljivosti je v poprečju 80 od-
stotna. Nad republiškim poprečjem 
je tudi produktivnost opredmetene-
ga in živega dela. 

Manj ugodni rezultati zadnjih 
let so bili pri naložbah v razvoj 
industrije. Posledice se kažejo v 
visoki stopnji odpisanosti opreme, 
ki znaša kar 85 % in v malih 
možnostih zaposlovanja. Glede 
na to, da ima industrija bistriške 
občine v svoji proizvodni ceni 
znatno večji delež vrednosti vhod-
nega materiala kot poprečna in-
dustrija v SRS, je ta mnogo bolj 
občutljiva na rast cen vhodnega 
materiala, kar ne morejo nado-
knaditi s hitrejšo rastjo proizvod-
nje in produktivnosti. To pa 
zahteva še odločnejšo usmeritev na 
kar največjo stopnjo predelave in 
finalizacije proizvo^je. 

Kljub čestim proizvodnim teža-
vam je industrijska proizvodnja 
naredila prvi korak tudi na kmetij-
sko in manj razvito območje 
Makol, kjer so prej ljudje ma-
sovno odhajali drugam. Iskra 
Makole je postala naločljivi del 
življenjskega utripa te krajevne 
skupnosti. 

NI VEC UPADANJA V KME-
TIJSKI PROIZVODNJI 

Delež kmetijske proizvodnje v 
družbenem proizvodu občine je bil 
dolga leta v stalnem upadanju. 
Leta 1981 je znašal samo 9,6 % 
družbenega proizvoda občine, 
zadnji dve leti pa več ne up)ada, 
ker se poznajo napori celotne 
družbe za izboljšanje položaja 
kmetijstva. Prizadevanja gredo v 

spreminjanje nerodovitne zemlje v 
rodovitno, kar uresničujejo z veli-
kimi melioracijskimi posegi in z 
zložbami. Največ zaslug na tem 
področju ima kmet. kombinat 
Slov. Bistrica in tudi kmetijska za-
druga, prav tako pa EKK Ptuj 
enota na Pragerskem, kjer so v 
letu 1983 zgradili nova stojišča za 
krave. 

V zadnjih ieiih je bilo na ob-
močju občine Slov, Bistrica 
melioriranih okoli 750 ha zemljišč, 
v tem srednjeročnem obdobju pa 
predvidevajo meliorirati 680 ha v 
družbenem in 750 ha v zasebnem 
sektorju kmetijstva. 

ZAOSTAJA GRADBENIŠTVO 
Veliko zmanjšanje investidj se, 

enako kot drugje, močno od-
raža tudi v gradbeni dejavnosti v 
občini r saj je od leta 1980 dalje 
delež gradbeništva v družbenem 
proizvodu občine v stalnem upa-
danju. Največja OZD je Kon-
struktor TOZD Granit Slov. Bi-
strica, ki je izpad del doma doslej 
uspešno nadomeščala z vključeva-
njem v dela v tujini, samo na 
gradbiščih v Iraku je trenutno 50 
njihovih delavcev. 

OSKRBA JE DOKAJ DOBRA 
Nosilec oskrbe v občini je de-

lovna organizacija Preskrba s 
svojimi tozdi Planika Slov. 
Bistrica in maloprodaja Poljčane 
ter Veleprodaja Poljčane. Oskrba 
z osnovnimi življenjskimi 
proizvodi je zadovoljiva, to pa ne 
velja za oskrbo z ostalim blagom 
široke potrošnje, zato je močan 
odliv kupne moči iz občine. V 
TOZD Planika je zadnji čas 
zaživela kooperacija z obrtniki, 
kar odpira večje možnosti razvoja 
drobnega gospodarstva. 

Prav drobnemu gospodarstvu je 
dan tudi velik poudarek v 
družbenem planu občine. Obrt, 
predvsem v zasebnem sektorju se 
je v zadnjih letih močno razvila. 

Ob tem ugotavljajo, da v občini 
primanjkuje predvsem storitvenih 
obrti, medtem ko je avtoprevoz-
nikov že preveč. Močno se je 
razvila tudi proizvodna obrt, 
vendar še vedno prepočasi od 
možnosti, ob tem pa se tudi 
jjremalo vključujejo OZD, ki niso 
vec Pripravljene odstopiti dela 
ni:rentabilne male proizvodnje. 

Podobna ugotovitev velja tudi za 
področje gostinstva in turizma, 
kjer je največji razvoj dosegla DO 
Impol z razvojem turistično-rekre-
acijskega središča Trije kralji na 
Pohorju. Osnovni nosilec gostin-
sko-turistične dejavnosti v občini 
ra ie Certus TOZD Planina 
Statenberg, ki je v okviru daiuh 
možnosti veliko storila za razvoj 
gostinsko-turistične dejavnosti. Zal 
jim primanjkuje denarja, da bi 
lahko oživeli dejavnost na gradu 
Statenberg in v drugih turističnih 
objektih. 

Besedilo in posnetki: 
Vikotr Horvat 

Sredi proizvodnega dela v Impolu 

hle\i za krave na Pragerskem pred ^ov^no ot^ orit\ijo Objiovljcn pU-. ur isnj pn Treh kraljih na Pohorju 

USPEŠEN VOJAŠKI 
KOLEKTIV 

V Dtoan Kvcder-Tomaž v Ptuju so bili v minulem letu zdo 
uspešni na vseh podiočjil} življenja in dela. Ob dobrih rezultatih pri 
vojaškem usposaUjanju so tati zdo uspešni tudi na drugih ix)dročjih. Tako 
z lastnim iu:*aijatniin dekm prihranijo zdo veliko sredstev, hkrati pa v 
najboljši meri iAoristijo znanje in u^msobljenost star^in ter zlasti voja-
kov, ki imajo vve možnasd za ustvarjanje in ddo na tistih področjih, na 
katerih so delali pred prihodom v Ptuj. Sami so naredili priprave in napra-
ve za šolanje v vojašnid ter tako močno zmanjšali drage izhode s sodobno 

in zahtevno tehniko na poligon, na lastnem posestvu pridelajo veliko t^a 
za kuhinjo, popravila in obnove ofravijo z minimalnimi sredstvi, pri vsem 
pa največjo pozornost posvečajo preventivi oziroma pravilnemu ddu z 
zahtevno tdhniko in so tako n-ofoo zmanjšali okvare ter idiui^o 
pripravljenost obdržafi na visoki ste^nii. 

Vojaki in starešine so se izkazali tudi pri ureditvi pogojev za 
kakovostno uijenjc. Tako so v \Tliko iastneg^ dela m znanja uredili 
poligon v Apačah, kjer lahko potekajo vsa, tudi najbolj zahtevna urjenja 
vseh obrabnih struktur. Zato >c ta dosežek vdiko širS^a pocnena in so 
vojaki in slarcšinc p- "^ke vojašnice ob Dnevu JLA v znak priznanja 
prejeli posebno nagrado komande U A O — barvni televizor, ki jim ga je 
izročil MirosUv Siankovič. S ponosom pa so nam ob obiska pokazali 
posebno • tarčo, ki jo je sa preverjanju ..prerešetala" enota sta.:e?Lr!e 
Andjelkoviča, r.ajtc4^ enc-a za Irto 1983 v ptujski voja.^nici OcicCuc 
komu predati prehodno zastavico bila ob teh dosr/kih AO težka* 

Hkrati pa je lo spodbuda za le boljše dosežke v .'la Jalinen dsi'.; 

"̂ eic:.: in foto- . 

Na poKgo«« je s e ^ taii papdhMota avtoauUiziniBo stirKS^c, kar veliko 
psrispeva k kaiu>««sti u j a g a 

Nagrada za espršee M e — tevni leitvinr 

Prehpdaa z»rta»j»a — tokrst a eocf" -taicSac AadjeHioviea 

Posebno tarčo so a starcfinc AudJelkoviCa prinesli ra spomla im 
dokaz nasledajiai gcacracijaai vojakn^ ier j« ?alo hranijo v svojiti prosto-
rih 
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Andrej Belmre, predsednik Brigita ŽnIdarK, kultura Franci Čerček, brigadir Stanko Šumenjak, šport 

Končno uredili mladinsko sobo 
Zadmi obisk med mladimi v 

letu 1983 smo namenili osnovni 
organizaciji ZSMS Gorišnica, 
Iger so se miauli petek, 23. 
decembra sestali člani na pro-
gramsko volilni seji. Pred to sejo 
smo k pogovoru povabili štiri 
mladince m zapisali njihova 
mnenja o aktivnosti, torej od 
delu in življanju mladih v Goriš-
nici. 

Andrej Reberc, predsednik 
osnovne organizacije: »Mislim, 
da smo dosegli naš največji cilj 
zadnjih nekaj let, saj smo končno 
le uredili svoje — mladinske 
prosioie. svojo sooo i smo si 
uredili pod odrom prosvetne 
dvorane, manjka nam le še 
dokončna ureditev sanitarij. Tu-
di krajevni skupnosti kot celoti 
smo precej pomagali. Sodelovali 
smo pri gradnji dimnika za 
centralno kuijavo v dvorani, 
dobro smo se izkazali tudi pri 
organizaciji in izvedbi nekaterih 
pnreditev ob občinskem prazni-
ku. razen tega pa smo imeli še 
več mamših skupnih delovnih 
akcij. Tako, da je naše sodelova-
nje s krajani zares dobro. 

Tudi z mladimi iz sosednjih 
krajev in vasi dobro sodelujemo. 
V okviru krajevnega sveta mla-
dih imamo namreč organizirano 
lokalno mladinsko delovno bri-
gado, ki se je že večkrat izkazala. 
Naš največji letošnji uspeh na 
tem področju pa je bila pravgoto-
vo skupna in množična delovna 
akcija ob letošnjem občinskem 
prazniku, ki smo ga praznovali v 
Gorišnici. Sodelujemo tudi z 
osnovno šolo, predvsem pri iz-
vedbi raznih proslav in priredi-
tev. Sedaj potekajo dogovori, da 
bi dobili vsak teden po dve uri na 
voljo telovadnico, kjer bi lahko 
igrali košarko ali kaj podobnega. 

Seveda imamo tudi določene 
probleme. Naši mladinci so 
razliCno stan. Razlika je včasih 
tudi po deset let in logično je, da 
ima vsak svoje interese. Nastaja-
jo nasprotja in težko je vse 
uskladiti. Težave so tudi zaradi 
čiščenja mladinske sobe. Vsak 
teden imamo disco ples, vsi radi 
plešemo, čistijo pa ne radi vsi.« 

Brigita Žnidarič, predsednica 
komisije za kulturo: »Med mladi-
mi v Gorišnici deluje več komisij, 
od katerih naj omenim komisijo 
za kulturo, za kadrovska vpraša-
nja, za MDA in komisijo, za 
šport. V naši komisiji za kulturo 
smo letos izvedli več prireditev in 
proslav. Nismo se spuščah v kaj 
težjega in samostojnega, vendar 
smo izvedli več recitalov in 
samostojnih recitacij. Sicer je 
precej t ^ o pritegniti mladince v 
kulturno skupino, vsi neradi 
nastopajo javno in malo nas je, ki 
smo za to pripravljeni. Obstajajo 
tudi starostne razlike, kar tudi 
vpliva na tovrstno aktivnost. 

V pripravi kulturnih progra-
mov večkrat sodelujemo tudi z 
osnovno šolo. Skorajda ni prosla-
ve, kjer ne bi nastopili skupaj. 
Vso kulturno življenje se sicer 
odvija v našem prosvetnem do-
mu, kjer potekajo tudi vse ostale 
zabavne prireditve. 

Mladi smo aktivni tudi v 
društvih; predvsem v šp>ortnem 
društvu in delno tudi v prosvet-
nem ter gasilskem društvu. Iz 
posameznih vasi se mladi sreču-
jemo največkrat prav na šport-
nem in kulturnem področju in 
upam, da bo vsaj tako ostalo še 
naprej.« 

Franci Cerček, brigadir lokal-
ne MDB »Ruda Sever«: »V naši 
brigadi so združeni tudi mladi iz 
okoliških vasi: iz Zagojič, Mo-

škajnc, Zamušanov, Formina, 
Gajevc, Mal^ vasi, Muretinc in 
seveda iz sanie Gorišnice. Razen 
delovnih akcij organiziramo še 
druge aktivnosti. Vsako leto 
organiziramo skupni pohod iz 
naše KS v Mostje. Za občinski 
praznik smo pripravili prostor za 
osrednjo proslavo, razen tega pa 
smo čez leto opravili več lokalnih 
delovnih akcij, med drugim smo 
sodelovali tudi na udarniškem 
dnevu na ZMDA Slovenske 
gorice. To je eden izmed najbolj 
učinkovitih načinov, da se mladi 
dobimo skupaj. Na kmetih je to 
težje kot v mestu. Mladi imamo 
doma precej dela, zato na zabavo 
manj mislimo. 

Tudi v prihodnjem letu bo 
naša brigada imela več lokalnih 
mladinskih delovnih akcij, za to 
e že izdelan poseben program. 

"Si pa rečeno, da se ne bomo 
sestali še večkrat, če bo potreb-
no.« 

Stanko Sumenjak, športna ko-
.misija: »Pravgotovo je športno 
področje v naši osnovni organi-
zaciji dobro organizirano in med 
aktivnejšimi nasploh. Precejšnje 
uspehe dosega naša sekcija judo 
kluba, ki je posegla tudi za mesta 
v republiškem merilu. Poleti 
sicer imamo na voljo vse zunanje 
športne objekte, sedaj pa je za 
treninge kateregakoli športa tež-
je, saj se še nismo dogovorili za 
uporabo telovadnice. Skušamo 
razviti tudi košarko, pa morda še 
mali nogomet in druge dvoran-
ske športe. Tu seveda še nismo 
dosegli pomembnejših rezulta-
tov, a to niti ni tako pomembno. 
Važno je biti aktiven, ukvarjati se 
s športom. 

Denaija ni na voljo kdove 
koliko, vendar smo si iz sredstev 
zbranih od vstopnine za disco 
klub že kupili mizo za namizni 
tenis, ki nam prav sedaj najbolje 

M. Ozmec 

O zdravljenju krčnih žil 
Za (xlgovor smo zaprosili dr. Ljuba Toša iz ptujske bolnišnice 

Povedal je: 
»V Ptuju nismo nikoh prenehali zdraviti krčnih žil. Opažamo pa, 

zlasti še zadnjih pet let, da ta dejavnost v naši kirurški ambulanti oziroma 
oddelku, nekoliko upada. Vzrok je večji odliv bobiikov v prejšnjih letih 
v slovenjegraško in v zadnjih letih v mariborsko bolnišnico. 

Zdravljenje krčnih žil ni tak kirurški problem, ki bi vedno zahteval 
super specialistično obdelavo. Bolezni perifernega ožilja, konkretno 
venoznega sistema v naši kazuistiki, ( ^ i s i posameznih primerov bo-
lezni). naraščajo. 

Mnenja smo, da so bolezni ožilja, deloma tudi bolezni socialnega in 
kulturnega stanja območja, kjer živimo. 

Zdravljenje je dolgotrajen proces. Na razpolago imamo več metod: 
čisto medikamentozjio, operativno in preventivno — popolnoma urejen 
način življenja. 

Zdravniki ne sprejemamo trditev, da so krčne žile vedno podedo-
vane: če jih ima mati, jih bo imela tudi hči. Tudi niso, posledica 
nosečnosti in porodov. 

Obstaja pa konstitucijska slabost ožilja, vendar se s pravim načinom 
življenja in pravočasnim zdravljenjem, lahko izognemo »grdim« nogam. 
Način življenja bi bil: čim več gibanja in čim manj sedenja. 

Pri medikamentoznem zdravljenju imamo dve poti: pri manjših 
krčnih žilah zdravimo s pomočjo p>osebnih zdravil, ki jih vbrizgamo v 
žile; pri večjih žilah pa pride v poštev le kirurška pot. Žile, ki potekajo 
neposredno pod kožo, kirurško odstranimo in tako prisilimo povratni 
krvni obtok, da se preusmeri na globoke vene, ki težav ne povzročajo. 

Krčne žile ne le, da kazijo estetski izgled, prinašajo tudi težave 
(boleče, otečene noge; dalje trajna vnetja, lahko tudi odprto nc^o). 

Pri veliki večini starejših bolnikovne še vedno p r i s o t n ^ d i t e v , da 
mora biti noga odprta, da se čisti kri. To ni res! Varikozni rittus ni nič 
drugega, kot zanemarjeno zdravljenje. 

Normalna pot za bolnika'^s krčnimi žilami bi bila sledeča: Od 
splošnega zdravnika v kirurško ambulanto, kjer specialist Idrurg, spe-
cialist splošne kirurgije, oceni ali je obolenje perifernega ožilja t ^ o 
napredovalo, da potrebuje super specialistično obdelavo oziroma g a j e 
mogoče zdraviti v splošni kirurški ambulanti ali oddelku 

lako tudi ni potrebno, pri sklerozadji varic (pri vbrizgavanju 
medikamentov, ki povzročajo zlepljenje žil) in pri operaciji enostavnih 
krčnih žil, pošiljati paciente v super specialistično ambulanto. 

Mnogo bolje je bolezen preprečevati, kot zdraviti. Pomeni, (ia bomo 
izbrah pravilen način življenja: čim več gibanja in čim manj sedenja; ob 
tem je pomembna tudif prehrana. _ 

Začetek bolezni — je znak za alarm. Nemudoma stopimo do 
zdravnika. Ne čakajmo, da se krčne žile razvijejo v vsej svoji velikosti! 

Začetno zdravljenje je cenejše; pot do ozdravitve krajša; manjši so 
tudi stroški.« 

Pripravila: MG 

IMPOTENT A 
ERECTION S 

Pod tem naslovom se sramežljivo skriva nesposobnost otrdevanja 
moškega spolnega uda. Veijetno je to za časopis nekoliko nevsakdanja, 
morda celo neprimerna vsebina. Pa naj bo, saj je človeška in skoroda 
vsakdama in premnogokrat povzroča velike zagate v zakonskem živ-
ljenju. Cesto celo njegov razkroj, pa je zato upravičeno o njem razmiš-
ljati. 

Ker je PROBLEM VEZAN S PREDSODKI S PODROCJA KA-
TEREGA NIHČE PRIZADETIH N l C RAD NE RAZKRIVA, se 
največkrat pripeti, da vse skupaj ostane prikrita tajnost, o kateri nihče 

np »pli spregovoriti (Skrite besedg Jn ta|co mnogokrat na-
stane izguba časa, ki je za namene zdravljenja ni mogoče več nado-
knaditi. Zato že kar v začetku povejmo, da NI UMESTNO NI-
KAKRŠNO SRAMOVANJE in d a j e nevšečnosti smatrati kot vsako 
drugo obolenje. 

O zadevi je potrebno čimprej najpodrobneje zaupno spregovoriti z 
zdravnikom! Ker je možnosti in vzrokov lahko več, je potrebno poskusiti 
naju pravega in prek njega najbolj primeren način zdravljenja in izhoda 
izneljL.be žugal«.. 

Pjieniiis co - d je drugi pojem s tega področja, ki nekoliko širje 
zajema isti pro^^-en;. m p. oieni nasprotno sposobnost izvršitve spolnega 
ak ' . . Motnji.. i:- ršitc • te^aa akta ovirajo ali_preprečujeio, imenu-
jeu.o im'ix)ient: • jcu.iij., ToiL- ^ zaradi popolnejšega razumevanja tega 
^rol iema. k. gi- - m ; v najslcdnjeni podrobneje obdelah. Motnje te 
na.uvne funk^iiv. ^̂  - > ;)veka .sicer enakovredno povezujejo z živalmi, 
psi> ^^vam- i i i e^ j ; a ix/l nja.čepravvsvojembistvunimajoznačilnih 
.iaVov bole.'r 

^ idkai zad: le ' spolnega življenja vedno bolj vidno 
su paj' vzavc ! - r.; eznikov, prihajajo pogosto tudi v 

i, I med • • - " ^ e ^ m o č . Poiadet ivedno boli 
tv. ,si. ijčej« h • je zaželeno in pravilno. Ta 

m e ' i m a lin; >vc; • orne pomisleke, ki mnogokrat 
Z: -̂-ajc por ! - ; • r ' • ii pri teh težavah je namreč 
na ažiicjsa , :z neupravičenega sramovanja 
dv razea» ' St 

. ' • L ^ . . SUALNEGA ŽIVLJENJA DELl-
4 - E: 1) Nesposobnost doživljanja pože-

. J p- spol • ̂  ij J - 2) Pri moškem nesposobnost prehajanja 
uu; V. : mje. 3) Nesp>osobnost izliva moškega semena, ali 

' avem trenutku. 4) Nesposobnost zbuditi seksualno 
. ; nj • ; iju. 

smezne f)omanjkljivosti med seboj prepletajo. V 
- išah obdelati najpomembnejši in najtežji pro-

. kot impotentia erectionis. 
~lo mnenje, da priblfcio 90% takih primerov 
f^; 7 duševno pogojenega stanja. Raziskovanja 

' 1. id to izključno morgansko izhodišče v 
. Sledi 1. nadaljevanje 

Spomini, stari že štirideset let 
v času ko bodo prebivalci 

občine Slovenska Bistrica pra-
znovali svoj občinski praznik, se 
številnim kulturnim dogodkom, 
svečanostim, športnim srečanjem 
delovnih ljudi, srečanjem tistih, ki 
so preživeli vojne grozote in se 
aktivno vključili tudi v povojno 
izgradnjo domovine, pridružujejo 
tudi srečanja z nekdanjimi akti-
visti NOB, ki so še danes med 
nami, na delovnem mestu, v 
organizacijah in društvih. 

Med tistimi, ki jim je vojna 
odvzela pomemben del najlepše 
mladosti, je tudi Franc Tomažič, 
danes 74-letni zasebni obrtnik iz 
Zg. Bistrice 116. Tukaj se je tudi 
rodil. Bilje tretji od skupno šestih 
otrok obrtnika kovača. 

Prav gotovo je bila obrt očeta 
odločilna, da se je takratni krat-
kohlačnik že zgodaj odločil po-
stati kovač. Zakaj tudi ne bi. saj je 
bilo kovaštvo takrat cenjeno in 
tudi donosno. Službe pa že v tistih 
časih ni bilo kjerkoli lahko dobiti, 
povrh je kovaštvo v družini To-
mažič na Zg. Bistrici tradicija že 
nekaj rodov nazaj. Neposredna 
bližina takratne tovarne v zasebni 
lasti, (današnji IMPOL) je bila 
prava priložnost, da se tudi 
»uradno« izuči kovaške obrti. 

Leta 1923 se je zaposlil v ta-
kratni tovarni in postal učenec 
smeri bakrokovaštva. Po treh letih 
je od 1926 deloval v tovarni kot 
pomočnik bakrokovač, takrat so 
temu rekli kar fužinsko kovaštva 
Neposredna srečanja z delavci, 
njihovo izkoriščanje po takrat-
nem lastniku in težki delovni po-
goji. so v Francu utrjevali odpor 
do režima. 

Kot tovarniškega delavca j e 
Franca Tomažiča zajela tudi voj-
na vihra. Ker je že v družini vla-
dal naprednejši duh, se je Franc 
odločil priključiti borcem za 
osvobt^ditev izpod tujega izkoriš-
čanja. Ugotovitev, da bo nujno 
potreben kot dober bakrokovač 
prav na delovnem mestu, je 
Francu preprečila, da se že prve 
dni ni odpravil za tovariši v gozd. 
Kljub temu ni odnehal. Delal je v 
tovarni, prosti čas pa je izkoristil, 
da je s sotovariši zbiral hrano in 
drugi potrebni material, tucl. sa-
nitetni, ki so ga nato z vprego vo-
zili do Tinja na Pohorju, kjer so 
zbrano predali partizanom. 

Tudi na njegovi domačiji, po 
domače pri Pežaku, so bili Ictivni. 
saj so se pri njih skoraj v. dan 
zbirali partizani aî  kuriiji. ki so 
tukaj dobili hrano, se odpočili in 
nadaljevali pot. najvc?' :-at v po-
horske gozdove. Radi se .pomi-
njajo kako so jih obiskali tudi 
partizani legendarnega Pohor-

skega bataljona. Prav zaradi tra-
gedije 8. januarja 1943 ob padcu 
Pohorskega bataljona, je par-
tizansko gibanje na tem območju 
za nekaj časa zastalo, vendar si je 
knalu opomoglo. 

Svoj prispevek k poživitvi na-
rodnoosvobodilnega gibanja na 
obronkih bistriškega Pohorja so 
dali tudi takratni mladi domačini, 
med katerimi je bil tudi Franc 
Tomažič. Pozimi 1943—44 so v 
Gabercovi kleti v Visolah 
ustanovili odbor OF. Med naj-
pomembnejšimi nalogami pa je 
bilo zbiranje potrebnega mate-
riala za pohorske partizane, po-
sredovanje podatkov o gibanju 
sovražnih sil na tem območju in 
pridobivanje novih aktivistov 
NOB. Žal seje uresničil strah pred 
domačimi izdajalci. Bili so izdani 
in odpeljani v mariborske zapore. 

Med zajetimi ie bilo tudi vseh 
sedem članov takratnega odbora 
OF. Ob hudih mučenjih so petim 
med njimi iztisnili priznanje po-
vezanosti z osvobodilnim bojem. 
Franc Tomažič in Jože Blažič sta 
vzdržala vsa trpinčenja, zato jima 
niso uspeli izsiliti priznanja o so-

delovanju z NOB. Ob pomanj-
kanju dokazov so ju po daljšem 
času izpustili, medlem ko so pre-
ostalih pet članov odbora 
cxipeljali v taborišče Dachau od 
^"•dc ;e r:-.o več vrnili. 

Takoj po vrnitvi iz mariborskih 
zap<'.ro-. je F' i: c Tom-'.ir iz vi>' 
aktivisiov. ki s ostali na terenu 
ponovr-o ustanovil odbor OF, 
njemu so /.av ^^- nalogr sef.re-
tarja. kar je ostal do konca voin 

Po osvoboditvi j e bil izvoljen za 
predsednika takratnega KLO, ki 
je zajemal kraje Kovača vas. Vi-
sole. Nova gora in Zg. Bistrica. 
Na tem mestu ie deloval dve 

mandatni doDi. Največje naloge 
pa so imeli pri obnovi domačij. 

vodovodov, električne napeljave 
pa tudi cest. Poskrbetije bilo treba 
tudi za prehrano delavcev, ki so 
bili v takratni tovarni bakra (da-
n e IM POLU]- kjer je Franc To-
mažič deloval kot bakrokovač ob 
takrat znamenitem kladivu ime-
novar.- rr mulec« (glej fotogra-
nju). 

Sprememba proizvodneg-
pnn-esa v Impolu, kjer so se »d 
predelave bakra morali Pre-

usmeriti na predelavo aluminija, 
je bila vzrok, da se je Franc To-
mažič leta 1947 odločil prevzeti 
predelavo bakra od svojega očeta 
in tako postal zasebni obrtnik z 
bakrokovaško delavnico. To 
opravlja še danes in pravi, da bo 
delal aktivno samo še eno leto, za 
tem pa bo delo predal svojemu 
nasledniku. Seveda je s svojim 
vestnim delom uspel, d a j e danes 
njegova delavnica sodobno 
opremljena. Obogatil je tudi pro-
izvodni program, saj že dolgo ne 
izdeluje več težkih bakrenih kot-
lov, ampak se je povezal z in-
dustrijo, za katero izdeluje podne 
za cisterne, dna za tlačne kotle, 
polizdelke za prehrambeno in-
dustrijo, za cevovod, določene 
dele pa tudi za farmacevsko in-
dustnjo in TAM Maribor. Za 
vestno delo, predvsem pa izpol-
njevanje dogovorjenih rokov in 
kvalitete, je od mnogih organiza-
cij prejel priznanja kvaUtete. 

Po vrednosti pa Franc Tomažič 
postavlja v ospredje predvsem 
priznanja, ki jih je sprejel za delo v 
času NOB in povojni graditvi 
domovine. Tako je prejel leta 1962 
Red zasluge za narod s srebrno 
zvezdo, leta 1980 je od Predsed-
stva SFRJ prejel Red dela s 
srebrnim vencem. Za sodelovanje 
v NOB je leta 1981 od krajevnega 
odbora OF Slovenska Bistrica 
prejel spominsko značko. Visoko 
ceni tudi priznanje občine Slo-
venska Bistrica, ki ga je prejel leta 
1976. Prejel pa je še več drugih 
državnih, republiških in občin-
skih priznanj za svoje delo v času 
NOB in po vojni, ko .seje aktivno 
vključeval v dogajanja v krajevni 
skupnosti, njenem gospodarskem 
in samoupravnem razvoju. 

S posebnim zadovoljstvom se 
spx)minja dela v gzisilskih vrstah. 
Danes je Franc Tomažič po stažu 
eden najstarejših gasilcev. Od za-
četka. ko se je vključil v gasilske 
vrste pa do danes je že 60 let. Tudi 
kot gasilec je opravljal najvidnejše 
funkcije, med drugimi je bil dva 
mandata poveljnik okrajne gasil-
ske zveze, ki je imela takrat sedež 
v Poljčanah. Od začetka do danes 
pa je ostal zvest PGD Zg. Bistrica, 
kjer je prav tako bil večkrat po-
veljnik in predsednik. Za svoje 
delo v gasilskih vrstah je Franc 
Tomažič dobil v^a najvišja re-
pubii.?ka in občinska priznanja, 
daiit:> je gasilski častnik 1. stopnje. 

K! i temu. da bo čez slabo leto 
odšel pi-koj pa ne namerava 
prer r.aii z ak ivn„š;mi v svojem 
ži' ;kem okolju. Se posebno 

. veij" to Zi- i : i o v gasilskih vrstah 
in v £ r a j e v = . : u p r »-»i, če bo DO-
:rebr •. licsedi:-- in posnetka: 

Viktor Horvat 

Tudi danes se Franc Tomažič 
ne ustraši težkega dela. 

Franc Tomažič ob »muten« (s klobukom, drži kotel pod kla-
divom »mutec«) pred štiridesetimi leti. 
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Kari Mant, ^ 
njedova družina 
in ̂ riJaleOi 
(6. nadaljevanje) 

Dediščina po materi je spet omogočila, da so Manio-
vi menlali stanovemje. materjo je Mara zgubil Se dragega 
prijatelja Wilhelma VVolfa, Člana centralnega sveta Zveze komunistov, 
nemSkega begunca. Zivd je v Manchestru. Marxu je zapustil svoje 
tnalo premoženje. Prijateljev dar je spet pomagal družini. 

Ko so se Marxovi okoli leta 1860 reSili vlažnega in temnega 
stanovanja ob Sohu na Dean Streetu, so se naselili v severnem predelu 
Londona v predelu Regents Parka. Letna najemnina je bila 36 funtov 
sterlingov, kar je bilo zek) drago. Ker pa je Jennv v tem času 
podedovala še eno dediSčino od sorodinikov na Škotskem, so 
najemnino laliko plačali. V novem okolju so se počutili kot prerojeni. 
Zrak je bil svež, stanovanje sončno, hrana se je izboljšala. Dohod k 
hiši pa je bil po ilovanti neurejeni stezi hudo blaten, kar pa je bila le 
majhna nevšečnost v primerjavi s prejSnjim stanovanjem. 

Veselje v novem domu pa ni trajalo dolgo. Ko je pošla materina 
dediš6na, so spet zašli v dolgove. Novo obdobje pomanjkanja je 
prikinila 1863 Maniovadediščina. Preselili so se v hišo Modena Villas 
v Maitiand Parku. Prostori v hiši so bili vehki. Tu so učakali rojstvo 
I. intemacionale, številne obiske revolutionaijev iz raznih dežel. Tu 
so praznovali 21-letnico rojstva najstarejše hčerke Jenny. Tu jih je v 
istem letu obiskal Jennvn brat K g a r . gimnazijski sošolec Karla 
MarKa. Prišel je i/. Amerikf. kjer je preživel vrsto let. Pred odhodom 
v Ameriko je bil navdušen član Zveze komunistov v Bruslju. Po 
vrnitvi pa ni imel veC volje sodelovati v delavskem gibanju, kar je 
M a n o užalostilo. 

Še nekdo je \'!arxove presenetil tega ' . . lazobiskom. Bilje krojač 
Friedrich Lessner. komunist, obsojen v kohiskem p n ^ e s u .na štiri leta 
ječe. V Londonu Je najprej f>oi>kai pesnika Freili3'-^'ha, k i j e tu živel 
z ženo in petimi utroki v lepem stanovanju. Pri "pesniku je spoznal 
Liebkncciiia. Ta je ^ s s n e g a pripeljal v \ lar . \ov dom. Vsi skupaj so 
proslavili njegov prihod z izletom v zeleno londonsko okolico. 

OB ŽENINI BOLNIŠKI POSTELJI 
Ko je bila Vlar^ova žena Jenny stara 45 iet. j o j e napadla strašna 

bolezen. Obraz ji je postal zabuhel, žareče oči so se solzile, koža je 
močno pt)rdela. Napadle s o j o hude bolečine v glavi, križu in grlu. 
Mane je poslal po zdravnika. Ko je prišel, j e Jenny tresla mrzlica. 
Zdravnik je ugotovil začetek črnih koz. Otroci so morali dom takoj 
zapustiti: Sprejeli so jih prijatelji. Helena Demuth se ni hotela 
umakniti iz hiše. Odlt^i la se je, da bo stregla prijateljici. Zdravnik 
Allain je cepil Marxa in Heleno proti črnim kozam v upanju, da še 
nistaokužena. Bolezen seje slabšala iz dneva v dan. Deveti dan je bilo 
najhuje. Marx se je tresel za ženino življenje. Upanja na ozdravljenje 
skoraj ni bilo. Bolnica se je v hudi vročini premetavala po postelji in 
klicala smrt kot rešiteljico. 2^radi vnetja grla ni mogla ne jesti, ne piti. 
Brez moči sta stala Helena in Marx o b bolniški postelji. 

Deseti dan je bolnica prebolela krizo. Bolečine so popustile, 
vročina je padla, le izpuščaji po vsem telesu so neznosno srbeli. Vsak 
dan je bilo bolje, a še dolgo po bolezni je Jenny občutila vehko 
slabost. 

Kari in Helena sta ostala po ženini bolezni štiri tedne v karan-
teni, nato so se vrnile hčerke. V času karantene je Marx veliko bral, 
posebno g a j e pritegnila knjiga »Izvor vrste«, ki j o je napisal Charles 
Darwin. Bila je med najpomembnejšimi znanstvenimi deli 19. sto-
letja. Izšla je leta 1859 pred Jennyno boleznijo. 

KANCLER BISMARCK MU PONUDI SLUŽBO 
Marxa je bolezen vedno bolj mučila. Posledice prenapornega 

dela dolgo v noč, kajenje, slaba hrana in premalo gibanja so zrahljali 
njegovo zdravje. Jenny ga je pogosto opozarjala na nezdravo živ-
ljenje, ki ga more spremeniti, a ni nič pomag^o . Delo ga je sililo k 
novim naporom, delo, ki mu pa ni prinašalo dovolj denai ja , da bi sam 
preživljal družino. Potreboval j e Engelsovo pomoč. Engels mu je res 
pošiljal, kar je zmogel, a vse skupaj j e bilo le za zelo revno življenje. 

Okrog leta 1 j e Marx dobil ponudbo iz Nemčije za službo, ki 
bi ga lahko rešila revščine. Ponujal mu j o je sam prusU kancler Otto 
Bismarck, da bi Marxa odtegnil od dela v mednarodni delavski zvezi 
in ga s tem tudi spravil v slabo luč pred njo. Marxu je pisal v imenu 
kanclerja Lothar Bucher, kassallov prijatelj, k i j e let^i 1864 stopil v 
službo pruske vlade. Mam naj bi prevzel v Državnem glasniku 
poročila o gibanju na denarnem tiiišču a taka, ki bi ne izzvala 
polemik. Marx je ponudbo odklonil. 

PRIPRAVE NA KONGRES INTERNACIONALE 
Marxa je delo v Mednarodni delavski zvezi zaviralo pri pisanju 

Kapitala. Posebno zavzeto je delal za zvezo pred kongresi. Za kon-
gres v Ženevi je napisal navodila v enajstih poglavjih, ki so obrav-
navala organizacijska vprašanja in delovni program. 

Nato s e j e leta 1867 pripravljal za II. kongres intemacionale v 
Lausanni. V organizacijskem poročilu je navedel, da so še vedno 
glavni steber intemacionale angleški tradeunioni. Ti so delovali 
najuspešneje v delavsko korist. V dmgih deželah je bilo delavsko 
gibanje slabše razvito, najbolje pa še v Švici in Belgiji. Tudi sever-
noameriška zveza je delovala dokaj usf>ešno. Izbojevala je osem umi 
delovnik. 

Med pripravami na kongres se je Marxu zdravje poslabšalo, 
vendar pri delu ni jx>pustil. S člani generalnega sveta se je na kongres 
temeljito pripravljal, nan j pa ni mogel. Tja je poslal krojača Ecca-
riusa. da je govoril v imenu generalnega sveta. Največ 
delegatov so pos lale na kongres organizacije iz Francije, Italije in 
Belgije, skupaj se jih je zbralo 71. Na kongresu so sklenili, da bo še 
naprej sedež generalnega sveta v Londonu. 

IZID KAPITALA 
S|X)mladi leta 1867 je bilo besedilo prve knjige Kapitala pri-

pravljeno za tisk. Sam g a j e odnesel založniku Meissnerju v Ham-
burg. Pot mu je denarno omogočil prijatelj Engels. Iz Hamburga je 
odpotoval k prijatelju zdravniku Ludwigu Kugelmannu v Hannover, 
s katerim si je že več let dopisoval. Tu j e č ^ a l , da mu f>ošljejo iz 
Hamburga tiskano besedilo v korekturo. 

Med bivanjem v Hannovru je Mant zbiral podatke o nemški 
industriji, avgusta pa opravil korekturo krtačnega odtisa Kapitala, ki 
niu ga je poslal založnik. Na naslovno stran svojega monumental-
nega dela je napisal, da posveča delo svojemu nepozabnemu prija-
telju in naprednemu borcu Wilhelmu Wolfu, ki se je rodil v T a m a u u 
leta 1809 in umrl v izgnanstvu v Manchestru leta 1864. 

V Kapitalu je Marx razložil nauk o presežnem proizvodu, 
presežni vrednosti — kar je vrelec kapitalističnega doibička. Mane je 
buržoazno dražbo razgalil kot mogočno ustanovo, v kateri neznatna 
manjšina ljudi izkorišča velike množice. Njegov nauk je napisan za 
stoletja za vodnika novim in novim rodovom. V Kapitalu je utemeljil 
jnaterialistično pojmovanje zgodovine, po katerem je zapisan neiz-
^ ž e n propad kapitalistične družbe in neizbežna rast nove družbe 
brez privatne lastnine proizvajalnih sredstev. 

Po vrnitvi iz Hannovra s e j e Marxu zdravje spet p>oslabšalo in 
tudi revščina v družini. Od doma je tedaj odšla Laura. ki seje poročila 
2 Lafargom. 

Po izidu Kapitala se je Mara zavzemal za njegov prevod v 
angleščino, a prevoda ni učakal. 
. Izid Kapitala mu je prinesel tudi razočaranje, kajti dolgo se ni v 

* r 1! beseda o tem njegovem življenjskem delu. ki ga je pisal 
« l ih dvajset let. Molk o Kapitalu je bilo maslo nasprotnikov. Ko je 
^IJpolk le pretrgan po zaslugi prijateljev pa tudi zaradi znanstvene 
dednosti same knjige, je dobil Mara zadoščenje. 

Nadaljevanje prihodnjič. 

Prvi samostojni korak 
v likovnem življenju 

Mlada, še ne dvajsetletna Ves-
na Brekalo iz Slovenske Bistrice je 
s prvo samostojno likovno razs-
tavo. otvoritev je bila v ponede-
ljek. 19. decembra 1983 popoldne 
v Matični knjižnici Slovenska 
Bistrica, storila odločilni korak v 
svet likovnih ustvarjanj. 

Vesna Brekalo se je rodila 23. 
julija 1964 v Slovenski Bistrici. 
.Svoja nagnjenja k likovnemu 
ustvarjanju je pokazala že v 

osnovni .šoli. Njena nagnjenja pa 
je med prvimi opazila prav učite-
ljica Pavla Rozman, ki je z men-
torskim delom poskrbela, da s e j e 
na i^dročju likovnega ustvarja-
nja izpopolnjevala. Tesno sode-
lovanje Vesne in njene mentorice 
je v kratkem času prineslo tudi 
prve pomembnejše uspehe. Pri-
čela se je udeleževati raznih li-
kovnih tekmovanj, najprej v bis-
triški občini, kasneje pa tudi v 
drugih slovenskih krajih. 

Pričela so prihajati tudi prva 
priznanja za njeno ustvarjanje. 
Med pomembnejšimi jo priznanje 

za udeležbo na slikarski koloniji 
BOHOR ŽARI v Šentjurju pn 
Celju. Kar trikrat je s svojimi deli 
sodelovala na Groharjevi slikar-
ski koloniji v Školji Loki, bila je 
udeleženka IX. srečanja pionirjev 
zgodovinarjev in likovnikov v 
Velenju, na enakem srečanju leto 
kasneje pa je že osvojila v Novem 
mestu bronasto paleto, več pri-
znanj pa je osvojila tudi na razs-
tavah v domači občini Slovenski 
Bistrici. 

Uspehi, ki jih je kot osnovno-
šolka beležila na likovnem po-
dročju. so bili tudi spodbuda pri 
njeni odločitvi nadaljnjega šola-
nja. Letos je končala srednjo šolo 
za oblikovanje v Ljubljani. Sedaj 
pa je že študentka 1. letnika Pe-
dagoške akademije smer likovni 
|X)uk. Kljub temu, da jo študij 
močno veže na Ljubljano, pa se 
Vesna zelo rada vrača v svoj do-
mači kraj. Navezanost na okolje, v 
katerem je .spoznala prve korake 
likovnih skrivnosti, je pripomog-
la. da se je odločala za svojo prvo 
samosU'jno razstavo v Matični 
j^njižnici Slovenska Bistrita. 
~ Pri odločitvi se ni zmotila, saj se 
je otvoritve razstave udeležilo 
veliko število starejših, predvsem 
pa mladih ljubiteljev likovne 
umetnosti. 

Čeprav je svoja izražanja in 
poglede na življenjsko okolje pri-
kazovala v več tehnikah in z raz-
ličnimi materiali, ji je ostala naj-
bližja grafika. V njej je našla naj-
več izrazne moči in prefmjenosti, 
ki ji je dajala tudi veliko mero 
lastnega navdiha. Skupno 26 
grafik, kolikor jih razstavlja v 
Matični knjižnici, zgovorno kaže, 
da je mogoče z ljubeznijo do li-
kovnega ustvarjanja, veliko mero 
volje in seveda stalnega dela že v 
mladih letih stopiti na pot lastne 
ustvarjalnosti. 

Besedilo in posnetek: 
Viktor Horvat 

Vesna Brekalo: »Led je pre-
bit, rada se bom vračala v to 
okolje.« 

Nova jezikovna dela in manjša 
jezikovna samostojnost 

,,Nedavno smo v stovenskem jutranjiku brali notico o Slovenski 
slovnici za potrebe porabskih Slovencev. Poročevalka je med drugim 
zapisala, da „med uporabljenim slovstvom (mišljena je pač literatura) av-
tor navaja najnovejša slovenska strokovna dela" od Jalnove do Jug-
Kranjčeve. To se na prvi pogled zdi pohvala avtorja (,,izčrpno in ustrezno 
dana.šnjemu stanju stroke obravnava vsa poglavja"), v resnid pa je oči-
tek, saj takoj za tem sledi hladna vprha: ..Hkrati pa je seveda nova 
Slovenska slovnica , ker se izrazito opira na navedena dela — precej manj 
samostojna." Lepo zasuknjeno, ni kaj reči! — Zaradi omenjenih del 
,,precej nesamostojen" slavist." 

Samostojnosti je več vrst. Ena izmed njih je poljubnost, kar je pre-
velika samostojnost, značilna za novinarkin jezik v tem sestavku. Ta 
namreč piše rodilnik priimka. 

Gadanji kar Gadanjia (prav: Gadanjija, po zgledu taksi taksija). 
Prav tako avtorica ne upošteva pravila, da se pred priponskim obrazilom 
—ski v slovenščini tudi pisno podomačuje soglasniško izglasje besede, iz 
katere se tvori pridevnik: pridevniška izpeljanka iz Szombathdy (izgovor 
/sombatej/) je sombathejski (po zgledu Bologna, Seviila — bolonjski, se-
viljski). Z^ lugo za to pravilo ima J. šolar, glavni avtor stare slovnice. 
Novejše jezikoslovje tudi ta nauk svojega predhodnika v celoti spoštuje. 
Kako bi ga tudi ne! Enako skladno z izročilom uči, da ,,se kaj začenja", 
ne, da . ,kaj začenja", kakor piše v obravnavanem zapisu (../slovenska 
slovnica/ začenja s splošnim uvodom"). Se zmeraj tudi pazi na oziralne 
odvisnike, saj vendar tako radi nagajajo — tudi naši novinarki: ,.Začenja 
s splošnim uvodom o jevkih, ki mu sledi poglavje o indoevropskih jezi-
kih, v katerem pobliže govori"; ali napačni besedni red: „Docenta dr. 
Karla Gadanjia / . . . / je nedavno predsedstvo Ljudske republike 
Madžarske odlikovalo z redom / . . . / " ; ali nerodno zapletanje: 

Profesor Gadanji je priznanje dobil za zasluge na področju visokoošol-
skega izobraževanja bodočih«lover.skih pedagoških delavcev in krepitve 
kulturnoprosvcinih stikov med Madžarsko in Slovenijo"; pa še te 
nesrečne vejke: K4roly Krajc?.^ / . . . / pa je letos izdal razveseljivo 
knjigo Slovensko sIoyjiico" (vejica nujna pred Slov. slovnico), in sicer 
tako po starem kot po novem jezikoslovju. 

Nekaj take pozornosti, kot jo posvečamo natančnemu zaznamovanju 
ločevalnih znamenj in vseh pisnih posebnosti v madžarskih lastnih 
imenih, bi kazalo posvetiti tudi slovenščini; da nam ne bo hodila na misel 
znana Skrabčeva „razsodba" iz 19. stoletja: da naj tuji jezik le ima svoje 
pravice, da pa naši slovenščini zato ne jemljimo njenih. In podobno velja 
tudi za novo in staro slovensko jezikoslovje. Stilna in slovnična ohlapnost 
je izraz mišljenjske ohlapnosti. Tudi proti tej se bojuje Jezikovno razso-
dišče. 

Morebitne predloge, kritike in opozorila v zvezi s slovenščino v javni 
rabi pošiljajte na naslov: JEZIKOVNO RAZSODIŠČE, Republiška kon-
ferenca SZDL Slovenije, Ljubljana, Komenskega 7. 

Dedek Mraz v ormoškem domu kulture 
v petek. 30. decembra dopoldne je bila v Domu kulture v Ormožu 

osrednja prireditev ob prihodu dedka Mraza. V okviru prireditve je bila 
tudi skupna obdaritev vseh predšolskih otrok od 2 do 7 let. Za obdaritev 
so po posebnem sporazumu prispevali denar delavci iz OZD. Podobne 
prireditve kot v Ormožu so bile tudi v drugih krajevnih skupnostih na 
območju občine Ormož. -u 

Ob zlati obletnici mature 
v soboto, 24. septembra 1983 so 

se v Ptuju srečali vsi tisti, ki so pred 
50 leti, to je leta 1933 maturirali na 
ptujski gimnaziji. Od 28 še živečih 
»zlatih maturantov« jih je prišlo 
na srečanje le 14. Gre za prvo re-
volucionarno generacijo na gim-
naziji v Ptuju, k i j e nosila vso težo 
naše revolucije, pa tudi povojne 
socialistične graditve. Zbrali so se 
tudi pred spomenikom svojega 
sošolca Dušana Kvedra-Tomaža 
v parku ob Dravi, kjer je sprego-
voril IVAN BRATKO, eden od 
takratnih maturantov. Njegov 
govor objavljamo v celoti, saj je še 
vedno aktualen. 

»Ni naključje, da smo se danes, 
ko se spominjamo petdesetletnice 
naše velike mature, zbrali ob kipu 
enega izmed naših, žal že umrlih 
sošolcev, obetavnega kemika in 
poznejšega komandanta NOV 
Slovenije Dušana Kvedra. 

Ob njegovem spomeniku se 
želimo pokloniti spominu vseh 
profesorjev in sošolcev, ki j im 
usoda ni bila tako naklonjena, da 
bi skupaj z nami dočakali in pro-
slavili to spoštljivo obletnico. 

Nazadnje je tudi za nas prišel 
trenutek, ko se moramo vprašati, 
koliko nas je še ostalo, kakšna je 
bila naša žetev in kaj nas še čaka. 

Sošolci, ki j ih danes ni yeč med 
nami in na katere spomin ni zble-
del. so: Franc Cuček, Avguštin 
Hržič. Igor Kukovec. Dušan 
Kveder, Franc Vovak. Martin 
Obran. Anton Ribič, Franc Ro-
meš. Josip Senčar, Miloš Pertot. 
Herbert Strasser, inAiaks Vauda. 

Suhe številke povedo, da tret-
jine naših sošolcev maturantov ni 
več med nami. Pol stoletja, ki nas 
loči od mature, je pretežni del 
življenja. Poleg tega je v tem času 
štiri leta divjala doslej najstraš-
nejša vojna, ki je bila zlasti in-
tenzivna pri nas. Ce pomislimo na 
vse to. moramo reči. d a j e našemu 
razredu kot šolskemu kolektivu 
bila usoda še kar nakloiyena. 

Enajst sošolcev, ki jih ni več 
med nami, nam bo ostalo v traj-
nem spominu kot del naše mla-
dosti in nas samih. Kar je v po-
znejšem življenju kateri koli od 
nas dosegel in doživel, v tem je 
tudi večji ali manjši prispevek 
listih, ki so danes med nami samo 
še v spominu, čigar trajanje daleč 
presega kratki vek življenja. 

Podobno bi lahko ugotovili tudi 
za naše profesorje, ki jih v veliki 
večini ni več med nami. Spomi-
njamo se jih s spoštovanjem in s 

hvaležnostjo. Posredovali so nam 
različne prvine duha in vrednote 
značaja. Prevzemala jih je resnič-
na velika skrb za našo vzgojo. 
Niso nam vzbujali ljubezni samo 
do stroke, ki so jo predavali. Vzga-
jali so nas, ta v nacionalnem, 
drugi v stKialnem duhu, tretji v 
duhu socializma. Vsi pa v duhu 
visoko razvitega moralnega čuta 
do soljudi. Naj se spomnim samo 
nekaterih, ki j ih danes ni več med 
nami: Franja Aliča, Marje Bor-
šnikove, Stanislava Cajnkarja, 
Franja Oniča. Franca Stiplovška, 
Franja Žgeča in mnogih drugih. 
Profesor Gorše nas je učil 
občudovati lepoto kijevskih cer-
kva in Pariza, lepote morja in 
zlasti planin. Boršnikova je raz-
vijala v nas čut. in ljubezen do lepe 
književnosti. Stiplovšek nam je 
znal napraviti zgodovino —_pri-
vlačno kot napeto zgodbo. Žgeč 
nas je pridobival za socializem in 
marksizem. Ingolič je razvijal v 
nas smisel za lepoto francoskega 
jezika. Alič nam je s posebne vrste 
drilom za vedno vcepil latinščino. 

Ptujska gimnazija je sodila v 
krog boljših ali celo najboljših 
gimnazij na Slovenskem. Na njej 
je prevladoval svobodoljubni 
duh. Mnogi profesorji so se v 
znanosti, literaturi in umetnosti 
uveljavili tudi v nacionalnem 
merilu, na primer iMarja Boršni-
kova, Anton Ingolič, France Mi-
helič, Ivan Molinaro (naš razred-
nik), Anton Sovre, Fran Žgeč in 
drugi. Na celjski ali mariborski 
gimnaziji je vel drugačen veter, 
hladen, oblastniški, režimski. 

Ptujska gimnazija je bila 
trdnjava v boju proti nacistične-
mu velikonemštvu. Odpor z t^e r 
hegemonistični režim v letih Ziv-
kovičeve diktature je dosegel prav 
tu enega izmed svojih vrhov, ko se 
je ves zavod, učni kader in dijaki 
uprl proti raznarodovanju pri 
pouku slovenščine. Iz dijaških vrst 
tega zavoda jc vzniklo več gene-
racij revolucionarjev komunistov. 
Spomnimo se pnileg sošolcev Du-
šana Kvedra in Antona Žnidariča 
še prijaznih likov zdravnika 
Jožeta Potrča, Mirka Centriha, 
Rudolfa lica in drugih. Peter 
Živkovič je sam osebno obiskal ta 
upomi zavod, kar pa ni nič f)o-
magalo. Tudi tedaj vsemogočni 
predsednik vlade je tu bil nemo-
čen. 

Če se danes po petdesetih letih 
oziramo po prehojeni poti. lahko 
rečemo, da nismo do konca pre-

obrnili starega sveta, zaostalega in 
krivičnega, kakor smo pričakovali 
in upali v mladostnih sanjah in 
zamislih. Smo pa po svojih močeh 
prispevali k spremembam na 
lK)ljše. Domala vsi smo častno 
prehodili svojo dosedanjo pot. To 
je tudi naše temeljno počutje ob 
današnjem jubileju. 

K temu pa moramo dodati še 
nekaj. Da nam je namreč tisti čas 
pred pol stoletja vtisnil mnoge 
vrednote in lastnosti, ki smo jih 
ohranih na vsej poznejši življenj-

ski poti. Zasluga za to pa je v 
dragocenem prispevku, ki so nam 
ga posredovali sošolci in profe-
soiji, kijih danes ni več med nami. 
Brez njih bi bili šibkejši in siro-
mašnejši. Na j nikoli ne ugasne 
sp)omin nanje. Hvala j im! In tako 
je naravno in simbolično, da smo 
se danes zbrali ob spomeniku ve-
likega in slavnega sošolca Dušana 
Kvedra in da je ta svečani trenu-
tek svojevrsten, intimen vrh pro-
slavljanja petdesetletnice naše 
mature.« 
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SREČANJE PETDESETLETNIKOV 
V MARKOVCIH 

Na območju šolskega okoliša 
Markovci pri Ptuju je že nekaj let 
praksa, da se srečajo tisti, ki so 

tisto leto dopolnili 50 let in so 
nekoč obiskovali osnovno šolo v 
Markovci h. 

Tako je bilo tudi letos. 17. de-
cembra. ko so se popoldne pri OŠ 
bratm Slrafela Markovci zbrali 

vsi tisti nekdanji sošolci, ki so bili 
neseni leta 1933. Zbralo se jih je 
skupno 101. od tega 72 nekdanjih 

st>š<.)lcev (ostali so bili zakonski 
tovariši). Skupno so tudi ugoto-
vili. da jih je 9 že umrlo. 7 pa jih na 
srečanje ni moglo priti, ker so bili 
zadržani. 

Pri šoli so jih sprejeli pionirji in 
vsakemu izročili rdeči nagelj, po-
tem pa jim je spregovoril pred-
stavnik šolskega kolektiva, dol-
goletni učitelj v Markovcih. La-
dislav Knuplež. Orisal jim je pri-
zadevanja za gradnjo nove šole in 
prikazal velike prednosti ptiuka v 
današnji sodobni šoli. Potem jih je 
povabil še v razred, kjer so po 35 
letih zopet sedli v osnovnošolske 
klopi. 

Po srečanju v šoli so se skupno 
tnipeljali vOrmož. kjer so v hotelu 
Jeruzalem nadaljevali tovariško 
srečanje skozi vso noč. K prijet-
nemu. v polnem pomenu tova-
riškeinu vzdušju, je prispevalo 
tudi strežno osebje hotela Je-
ruzalem s svojo prijaznostjo in 
kakovostno postrežbo. Tudi šo-
ferji avtobusov so jih kljub pole-
dici. ki je takrat bila varno pre-
važali od doma pa spet nazaj do-
mbv. Vsem udeležencem bo sre-
čanje ostalo v najlepšem spominu. 

Nekdanji učenci so po 35 letih spet sedli T šolske klopi in 
prisluhnili predavatelju 

F»t*: Langerholc 

Med lovci na Jelovicah 
člani lovskih družin iz Stoperc 

in Majšperka so se v nedeljo. 18. 
decembra 1983 srečali na Jelovi-
cah. Zbrali so se pri gozdarskem 
domu. ki je last Gozdnega gos-
KKlarstva Maribor in j e v uprav-
janju dobrega lovca in gozdarja 
Antona Galuna iz Stoperc. 

Na srečanje je prišlo 52 lovcev 
in gonjačev. Najprej so se okrep-
čali s šilčkom domače haloške 
slivovke. potem pa je vse zbrane 
pozdravil Feliks Taciga. pred-
sednik LD Stoperce. 

Po tem uvodu so se razdelili v tri 
skupine. V prvi skupini so bili 
gonjači s psi, v drugih dveh pa 
lovci, ki so se razporedili po 
strelnih mestih okoli revirja, v 
katerem so lovili. Dogovorili so se. 
da bo pogon samo na divje svinje 
in lisice, zato druge divjadi ne 
bodo streljali. No. to jim tudi ni 
bik) treba, saj so med pogonom 
videli le srno in zajca, druge div-
jadi pa tisti dan ni bilo v reviiju ali 
pa se je po naravnem instinktu 
prq umaknila. 

Zjutraj, ko sva z gospodaijem 
pripesačila do gozdarskega doma. 
sva videla sledi manjše skupine 
divjih svinj, ki so se umaknile z 
Jelovic. Pokazal mi je tudi krmiš-
če. vendar je bila krma nedotak-

njena. Zaradi tega sem imel že 
gutr^ občutek, da ta dan ne bo 
lovskih trofej, in ni me varal. Po 
lovil, ki ga je nekoliko motil dež. 
smo se zbrali v gozdarskem dom u. 

Kljub temu. da ni padel noben 
sJLreL razen tu in tam v prazno, seje 
srečanje na«ialjevak> v prijetnem 
vzdušju. Stoperški lovci so po-
skrbeli za sivinjski golaž, maj-

šperški pa za dobro domačo kap-
ljico. Pozno popoldne sem se po-
slovil od »zelene bratovščine« in 
se napotil nazaj v dolino. Bil sem 
zadovoljen, da sem se srečal z 
lovci, ki ne ležijo samo za lovskimi 
trofejami, temveč so pravi ljubi-
telji narave, ki tudi znajo uživati v 
njej. Besedilo in posnetek: 

Zdravko Jemejšek 

L « ^ is Mafiperfca in Stoperc so se zbrali pri gozdarskem 
domu na Idovicah. 

VEČ STRPNOSTI PRI GLEDANJU 
KINO PREDSTAV 

čeprav nisem reden obiskovalec kino predstav, 
me pot od časa do časa le zanese v p t u j ^ kiiM>. zlasti 
še. če predvajajo kakšen zanimiv film in o lnč^no je 
tedaj kino dvorana tudi dokaj polna. 

To seveda ni nič slabega, saj mladi v Ptuju nimajo 
kakšnih drugih zabav, kot da obiskujejo kino 
predstave. In zakaj o tem pišem? 

Neredko se namreč dogaja, da mladi, zlasti ve«^ 
skupine v dvorani vse preradi uprizarjajo še svo-
jevrstno kino predstavo. Posebno ob posameznih 
scenah, kijih vidijo na filmskem platnu in posebno 
tedaj, če se utrga filmski trak. kaj radi bučno krič^. 
žvižgajo in s tem vznemiijajo mirnejše obiskovalce. 
Prepričan sem. da zato marsikateri drugič r s ^ negre 

vkino. ker si pač ne more mimo ogledati kakšne kino 
predstave. 

Ali torej res ni mogoče, da bi mladi v kino dvo-
ranah le bolj brzdah svoje divjaške strasti. In ne 
nazadnje, ali so tu nemočni starši, da svojih puber-
tetnikov in pubertelnic ne morejo več vzgajati v 
kulturne občane. Končno bi tudi na šolah lahko 
temu problemu posvetili nekoliko več pozornosti in 
mlade opozorili, da se naj bolj kulturno vedejo na 
raznih prireditvah, med katere brez dvoma spadajo 
tudi luno predstave. Vsi bi jim bih hvaležni, sicer ne 
bi bilo napak, da bi v bodoče uprava kina takšne 
kričače. če treba tudi s pomočjo organov reda. 
odstranila iz dvorane. p 

ŽELIM, ŽELIŠ, ŽELIMO 
— vsem ljudem, da bi bili zdravi, da Im M mir 

v svetu. Maijian 
— veliko razumevanja med seb«^. stariem pa 

mm>go zdravja. Stanka 
— da bi čimprej dogradili nai dom in da bi bil 

povsod na svetu mir. Suzana 
— da ne bi manjkalo elektrike, vode. da nebi bfl 

nihče lačen. IVtra 

— tovarišici srečno novo leto. da bi bila zdrava 
in zadovolj n aznami . Bogomir 

— da bi bili bolj tovariški med seboj. 
Daniel 

VSEM DELAVCEM TEDNIKA ŽELIMO 
SREČNO IN USPEŠNO NOVO LETO! 

Učenci 2. a OS Ivan 
Spolenjak Ptuj 

V torek, 20. decembra smo se po-
slovili od dobrega soseda in tudi 
najstarejšega vaščana naselja 
Jablovec v KS Podlehnik, po 
domače Breznega Pepeka. Usoda 
mu ni bila naklonjena, da bi bil do-
čakal 90-ti rojstni dan. Množica 
sovaSčanov, ki ga je pospremila na 
zadnji poti priča, kako priljubljen 
je bil in koliko znancev je imcL V 
času med obema vojnama, ko 5e ni 
bika reševalnih avtomobilov, je 
Pcpek čestokrat zapregd svojo 
..Simk)" in zapeljel bolnega sova-

š^ana v Ptuj po zdravniško pomoč. 
Pepek je že kol mlad fant okusil 

prvo svciovno vojno, kol zaved-
nesa Sknoica so ga med okupacijo 
prc^anjlai Nemci Toda vzdržal je 
in čcvto je govoril mladim, kako 
srečra so, ko lahko živijo v miru. 
SpomiRjam se, kako je Pepek tiste-
ga neporalmega dne, ko je umrl to-
varS Tho, « m taval po pašniku in 
potem žaJo^no rekd: „Hudo je, če 
izgnbS očeta, toda koliko hujše je, 
če očeta naenkrat izgubijo mibjoni 
ljudi!" 

Vsi, ki smo poznali Pepeka, nje-
govo pošteno življenje in zdrav ra-
zum, poznali kot dobrega gospo-
darja, se ga bomo vedno radi spo-
minjali. Zadnja leta ni mogel vef 
opravljati težaškega dela na svoji 
zemlji, to je prepustil zetu in hčer-
ki, kljub temu pa ni nikoli miroval, 
vedno Je bil tudi dobre volje, našel 
toplo besedo za znanca in soseda. 
Zato naj mu bo lahka haioška zem-
lja, ki jo je tako ljubil. Hvala ti Pe-
pek za vse, kar si dobrega storil na 
tem svetu! Sosedje Drobnič 

OB DNEVU JLA 
22. december je dan jugoslovanske ljudske armade. NaSa vojska 

seje začela bojevati že 1941. leta. Vodja naših borcev je bil Josip Broz 
Tito. Vsa štiri vojna leta je naša armada čuvala in branila Jugoslavijo, 
našo domovino. Veliko je bilo žrtev, ki so padli, da danes lahko mi 
živimo v miru. 

Tudi danes v svetu ni miru. Bijejo se boji za osvoboditev. Tako na 
primer v Iraku in Iranu. Ne razumem, zakaj se ne morejo spoprijatelji-
ti. Morda bi bila lahko to prej preprečila vel ila Amerika. Toda zdaj 
je vojna tudi tam. Se vedno pa se lahko smmnimo Libanona. Kako 
zverinsko so pobili ljudi v Sabri in Satili. Pobih so vse: žene, otroke, 
starčke. Po pokolu so jih pokrili s prstjo, tako, da za ta pokol ne bi 
nihče nič vedel. 

Danes je mir le še v Evropi. Le evropske države živijo brez vojn. 
Toda. kako dolgo bo to? Tega nihče ne ve. Vemo le to, da velesili 
Amerika in Sovjetska zveza dasta vedno več denarja v oroi^e. Mogoče 
bi bila proti, če bi bile to le navadne puške. Toda ti so i z u i ^ jedrsko 
orožje. Mislim, da bi bilo boljše, da bi našitih lačne otroke in družine, 
ki pa jih tudi tam ne manjka. Amerikanci so zelo veliko škodo že 
naredili, ko so vrgli atomsko bombo na Hirošimo in Nagasaki. To pa 
zato. ker Japonska ni hotela končati druge svetovne vojne. Japonski je 
to prizadejalo hude posledice. Se danes se rojevajo otroci brez rcJt, nog 
in podobno. Morda bo jedrsko orožje zadnje, ki bo uničilo svet So pa 
ljudje zdaj" že tako pametni in tehnika je že tako zelo na višku, da bi 
znali narediti mogoče še kaj ostrejšega. 

Nerada se pogovarjam o teh stvareh. Če samopomishm. me obliji 
neizmeren strah. Zato tudi redkokdaj gledam televizijski dnevnik aH 
zrcalo tedna. Želim, da bi še dolgo živeli v miru. čeprav to lahko samo 
upaš. Mana lozinšek. 8. b. OS 

Martin Kores Podlehnik 

RADA BI POSTALA VO-
JAKINJA 

Dečki, ki dop»olnijo 18 let. 
morajo iti k vojakom. Tam se . 
učijo ravnati z orožjem, da so 
pripravljeni, če nenadoma pride 
do vojne. 

Tudi deklice se lahko prosto-
voljno vključijo v te vojaške 
priprave. Nekega dne sem rekla 
očetu: »Ko bom velika, se bom 
prijavila za vojakinjo.« 

Oče me je zavrnil: »Ne bodi 
neumna, saj to ni za deklice!« 
Toda jaz sem mu odvrnila: 
»Hočem se naučiti ravnati z 
orožjem, kajti če pride do vojne, 
hočem pomagati domovini!« 

Oče se je zamislil. Čez nekaj 
časa je rekel: »Prav imaš, am-
pak . . .« 

»Nič ampak!« sem mu dejala. 
Takrat seje zasmejal. 
»Zakaj se smeješ?« sem ga 

vprašala. 
»Ponosen sem, ker imam tako 

junaško deklico!« je smeje pove-
dal oče. Zasmejala sem se, in oba 
sva zadovoljna nadaljevala igro, 
ki sva jo prej nenadoma končala. 

Natalija Horvat, 4. a. r. 
OŠ Cirkovce 

JVSACEK 

V hoj odšel je partizan, 
za svobodo, srečo se borit, 
da ubrani domovino. 

Majhen bil je ta junaček. 
komaj puško je držal 
a storil bi vse — 
da ubrani domovino. 

Čez hribe in doline vodila ga je pot 
do hrabrih partizanov — 
da ubrani domovino. 

Luči svobode ni ugledal, 
življenja ni bilo mu žal — 
saj je branil domovino. 

A nita Bračič, 7. razred 
OŠ Leskovec pri Ptuju 

MOJE NOVOLETNE ŽE-
LJE 

Bliža se novo leto. \ razredu 
smo se dogovorili, da se bomo 
medsebojno obdarili. Učenci bo-
mo izvedli kulturni program. 
Danla l»mo prinesli že en dan 
prej. Prinesli bomo tudi nekaj 
peciva. 

Tudi doma smo.se /e pogovar-
jali. kako bt>mo praznovali novo 
leto. Mamica bo pripra\ ila okus-
no večerjo. Nato bomo vsi pogle-
dali. če so pod jelko kakšna 
darila Mamica si želi. da bi ji 
dedek Mraz prinesel šiviljske 
škarje Sama si želim, da bi mi 
dedek Mraz prinesel knjigo, za 
ivka pa še ne vem. 

Upamo, da bo dedek Mraz 
ustregel vsem. 

Vema Vcingerl 
3 A RAZRED. 

OSOLGE MEGLIČ 

KO BOM VO JAKINJ A . . . 
Sedim pri mizi in premišlju-

jem. V mislih imam oborožitev. 
Libanon in lakoto, ki še prevla-
duje v večini afriških dežel. Vem. 
da tudi nam grozi nevarnost 
vojne, vendar mislim, da bi bil 
vsak Jugoslovan pripravljen bra-
niti svojo domovino. V glavo mi 
šine misel, kako bo t ^ r a t . ko 
bom jaz vojakinja. Bili vojak, pa 
je nekaj takega, na kar si lahko 
ponosen. 

Jutro, Voja-šnica. Iz trdnega 
spanja me prebudi glas trobente. 
»Oh. že spet« potiheni zamrm-
Ijam. Najbrž ensko mislijo tudi 
druge vojakinje. Ravno v trenut-
ku, ko se hočem obrnili na drugo 
stran, stopi v sobo častnik. Zelo 
mrkega obraza je videti. 

»Vstanite, vstanite!* Kljub 
temu. da nisem preveč navduše-
na. moram ubogali in se skoba-
cati iz tople postelje. V petih 
minutah sem oblečena. Pospra-
vim si posteljo in druge stvari. Z 
drugimi se odpravim na zajtrk. 

»Mm. kako diši. Gotovo bo 
kaj dobrega za pod zob.« Ura je 
devet in to je čas. ko se vsi. vojaki 
in vojakinje <.xipravimo na poli-
gon. Tu se urimo v streljanju s 
puško. Vojaških veščin tukaj 
največ pridobimo. Ob pol dva-
najstih je čas. ko je na vrsti 
ki>silo. Kar prileze se. saj smo že 
\si pt>šleno lačni. Preden so v ^ 
lačna u.sla nasitijo, mineta dve 
un. Sedaj pa čas počitka, na 
katerega čakam že cel popoldan. 
Stečem v sobii. kjer se udobno 
zleknem na po^teljo. To je zame 
najlepši del dneva. Komaj malo 

'/aspim. že začutim na obrazu 
n>ko. Odprem i>či. Nad seboj 
zagledam Tamaro. 

»Je že konec p<.>čilka?» začude-
no \ prašam, 

»Seveda.«' ^nlvrne. 
Skupaj greva k pi>pi>klanNke-

mu učenju. Je kar naporno, saj je 
treba veliko znali. Zunaj se že 
mrači. 

•>\ ečeija.*- reče Tamara. 
»Saj je že čas.t Vsi gremo jes t 

Srečni, da je za nami spel težek 
dan. stečemo v umivalnico, kjer 
Mf umijemo ^ hladno vodo. 
(Kve/eni smo pripravljeni za 
Npanje. 

Kmalu se p^>razgubimo po 
vi>jašnici. vsaka skupina v svojo 
M̂ KV Nekaj časa je še pi> vojašni-
ci slišan klepet, a ga kmalu 
/amenja p»>pi>lna tišina. 

Kv.larič Irena. 7. a 
iKnv>v na štila Tone Žnidarič, 

Ptuj 

VOJAKOM 
Danes vojaki imate svoj dan. 
1 edno ste pripravljeni 
da se postavile v bran. 
l)a ubranite nam našo domovino, 
da mi lahko si lepše čase krojimo. 

Če k/e se zgi^dt nesreča 
in smo v stiski 
nam vedno prvi pomagate v sili. 

1 / ste naša mogočna armada, 
ki nam domovino brani, 
mi pa mio tisti, ki bomo 
vam vedno vdam 

ROBI lesa RT 
Literarni krožek 

OŠ Destemik 

TO JE NASA VOJSKA 1 
ZgiKlovina naše vojske je dol-J" 

ga m slavna. Našo armado so 
začch graditi n a p r s n i ljudje, ' 
predvsem komunisti z Josipom 
Bnvom na čelu. takoj po napadu ; 
•.ov Tožnik a na našo domovino 
Leta 1941 ><1 nemški na*.i>ti m 
ilalijan.skt fašisti vdrii na naše 
ozemlje. Vojska stare Jugoslavije 
je biU kmalu premagana. Na-
prednih možje m fantje so se 
umaknili v gozdove, kjer so 
začeli ustanavljati prve oborože-
ne skupine, ki >0 se začele boriti 
prvjii okupatorju. 

Thdi pri nas ustanovili čelo, 
ki se je imenovala po vodji in 
kasnejšem narodnem heroju Jo-
žetu Lacku. Leta 1942 so se borci 
zadrževali v gv>/dičku l.aze pri 
Moslju. E^en izjned partizanov 
je tovariše izdal 8. avgusta 1942 
si> jih §estap« 'vci iz Ptuja obkolili 
in ix>bili skoraj v < borce. 

Praznik armade je 22. decem-
ber. Lani smo tudi učenci naše 
šole obiskali vojašnico v Ptuju. 
Vojaki so nam razkazali različno 
orožje, ki ga do tedaj še nismo 
videli. .Ampak to ni vse. kar ima 
naša armada. Ponaša se tudi z 
letali, ladjami, podmornicami, 
helikopterji itd. C)d tega. kako je 
oborožena, je odvisria naša var-
iKist. saj je na svetu vse več 
«.>rožja. Ameriške in sovjetske 
rakete vse bolj ogrožajo svetovni 
mir. Pred nedavnim so kljub 
množičnim protestom vseh na-
prednih in Svobodoljubnih ljudi 
začeli nameščali te rakete tudi v 
Evropi. Na srečo v naši državi 
teh raket ne bo, toda namestili 
jih bodo pri naših sosedih. Ob-
oroževalna tekma med velesila-
ma se vse b<ilj zaostruje, čeprav 
vsi dobro vemo. da človek lahko 
umre le enkrat. Ah si človek res 
ne zna teea edinega in kratkega 
življenja drugače urediti? 

Robert Horvat. 8. r. 
OS Slovenjegoriške čete 

Juršinci 

ENA SAMA ARMADA 
MIRU 

Berem ia slišim o nenavadnih 
demonstracijah, vidim jih tudi na 
televiziji. Naj bo to v Bruslju. 
Frankfurtu, Bonnu, Londonu ali 
v katerem drugem velikem me-
stu. povsod je od časa do časa 
videti pisane množice ljudi, ki 
disciplinirano stopajo po širokih 
avenijah. To so demonstranti, ki 
so šli na ulice v imenu vseh 
razumnih ljudi, da bi tako po-
udarili željo po miru v svetu. 

Ves promet je ustavljen. 
Strnjeno stopajo študentje, izo-
braženci. gospodinje, delavci, 
uradniki, nekateri politiki, stari 
ljudje, ki so že spoznali vojno 
uničenje, pa tudi šolaiji in šolar-
ke. V rokah nosijo velike parole. 
Nekaj sem jih uspela prevesti: 
NOČEMO ATOMSKE VOJNE; 
VELIKO SUPER RAKET. 
PREMALO PAMETI; RAKE-
TARJI. DOMOV. Nekateri po-
hixlniki pa imajo naslikane bele 
gt>lobe. simbole miru. Mnogi so 
oblečeni v okostnjake, ki bi še 
edini ostali v atomski vojni, 
kolikor ne bi že prej izpuhteli ali 
se sf>remenih v j>epel. Nekaj jih je 
iKletih v živalske kože. kol ljudje 
v kameni dobi. Premnogi pa bi 
že prej izginili zaradi lakote in 
bolezni, za katere ne bi nihče več 
izdeloval zdravil. Več pohodni-
kov nosi tudi dežne plašče. 

Spfevxxl se približa vladnim 
zgradbam. Tam jih pričakujejo 
p(>licaji š šlemi in ščiti iz nepre-
bi \ jn^a stekla. Ljudje se ustavijo 
in vzklikajo gesla o miru. Ne 
sinnjajo se. da njihova vlada 
s«.xleluje v brezglavem oborože-
vanju. 

I\)licaji jih pozivajo, da se 
razidejo. Od nekod pripeljejo 
avtomobili in usmerijo v demon-
Nirante v<.xlne curke. Zdaj mi 
pi>stane jasno, zakaj so tudi 
piUrebni dežni plašči. Ta ali oni 
pi>hixlnik leže na tla. da ga 
iiK)rajo (>olicaji cxlncsli. Večina 
>0 jih r a^a j a . 

Drugič pa jih je zopet videti 
pred žičnimi ograjami zemljišč, 
ki MI predvidena za rakete. 

Vprašujem se, kdaj se bo 
nehala v ^ n o hujša oboroževal-
na tekma med blokoma. Kdaj si 
KHIO državniki zaupali in se 
odrekli napadalnosti"^ Kdaj lxxlo 
pnsiuhnili množicam? 

K množicam, ki si prizadevajo 
v svetu za pravičen mir. spadamo 
tudi Jugt>slovani s svojo ljudsko 
armado. Z nj<i> tvonmo emi samo 
armado miru. Nikoli ne bomo 
komu grozili, nenehno pa bomo 
»Klali budni, če bi nam hotel kdo 
kratili mir in svobtMio. za katero 
le padk) toliko žrtev. 

Jasna Čuš, 8 a 
OS Franc Osojnik Ptuj" 
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Vladimir Jasni 

Umor človeštva 
Kdo in kje v svgiem sovraštvu 
pri vojnem hit/skašlvu 
razdira človeštvo 
in ščuva bogove 
v krvavo nasilje 
na naše rodove? 
Vsak človek pri svoji zavesti 
sirahu se mora otresti, 
odločno odbiti nevarnosti 
umora človeštva, 
razbija planeta občestva. 
~ Samo pet ali deset 
človeških zapovedi 
mora poznati, 
v dejanju ravnati, 
dostojanstvo človeka čimbolj 
spoštovati in varovati. 

Se pa brezumno brbrati, 
sebično lagati, 
človeštvo v obup strahovati 
in tekmovati, 
kdo je v morilskem orožju 
strašnejši in mogočnejši. 

Človek jas ni ne nikomur ne laže, 
odkrito vsem jasno pokaže, 
kdo je svetilnik, kdo pa nasilnik, 
lažni svetnik, človekov krvnik. 

Atomski svet 
Reagan, Schmiedt, Andropov, 
trojica imen atomskih. 
Prvi je z zahoda. 
Je ogrožen? Ni, 
a vendar si nadvse želi, 
pritisnili na gumb rdečL 
a strah ga je. boji se. 

Vzhodnjaški velikan je tretji, 
ponos in slava vseh Sovjetov, 
a strah trepet zahodnih je poetov. 

kljub svoji veličini, 
uvodni gumb pritisniti ne upa. 

In Smith, je kot stotine drugih 
v sredini atomskega igrišča 
in trepeta in upa, 
da Start in Pershing 
ne bosta nikdar zračnih videla višav. 

kljub strahu, upu, 
stoji naprej 

m stal na svojih nogah bo dotlej, 
ko na tale velik stolček 
se norec bo povzpel. 

In tedaj bo blisk in grom 
in kriki se bodo zdčuli! 
Hladna sapa smrti 
bo objela na tisoče otrok, 
žena in starcev. 

Damijan Širovnik, OŠ Ivana Spolenjaka, Ptuj 

Polomljena drevesca 
Zasadili so oh cesti mlado drevje, 
da bi jo krasilo in dajalo ob vročini sence 
in da bi v majniku lepo dišalo cvetje 
in morda dajalo ptičkom streho in zavetje. 

Turobne misli mi prebuja golo drevje. 
Sa tleh leži zamazano odpadlo Ustje. 
.\a nekih mestih je raztreseno polomljeno vejevje. 
Odtrgala ga je objestnost in nasilje. 

Zima je obesila čez noč na veje ivje, 
ki se v mavričnih odtenkih lesketa v svetlobi. 
Mislim na pomlad in na poletje.. 
Ali bo iz teh polomljenih drevesc pognalo cvetje? 
Ah bo iz njih pognalo sploh zelenje? 
V drevoredu bodo zevale praznine 
kakor neme priče o neumnosti in zlobi. 

Drevesca je uničila surova roka 
in jih polomila iz hudobnega nagona, 
čeprav je tako rušenje brez smisla 
in je le izraz globokega primitivizma. 

Koga so drevesca ob poteh motila? 
Saj nikomur niso prav nič žalega storila. 
Ali je to zloba iz sovraštva do sveta, 
ki je izvor nesmiselnega rušenja in zla? 

M. C. 

Ljubezen 
V.zraku, zemlji, vodi, 

času in vesolju, 
povsod med nami plava, 
se nas dotika, nas objame, 
nas ogreje, razočara in zapusti. 

Veže niti, jih trga in zamenjuje, 
zopet veže, zopet trga. 
Ostanejo le rane, 
boleče, skeleče rane. 
spomini, lepi žalostni, hrepeneči. 

Damijan Širovnik, 8/a, OŠ Ivana Spolenjaka, Ptuj 

Vladimir Jasni 

Ob tebi 
['poletu zanosa 
s teboj skozi čas. 
Šelest melodije 
zelene samote 
me spaja 
s tvojo nevidno bližino 
sijoče daljave. 

1 kdo si z menoj, 
ki te čutim 
prozorno ob sebi 
v megleni jasnini, 
v barvi pogleda 
tvojih blesteči h oči, 
v barvi objema 
moje globoke 
nečutne strasti. 

Vladimir Jasni 

Pesmi 
svetlobe 
Teh pesmi svetlobe 
ne more dojeti, 
kdor noče ali ne more 
človeško živeti. 

Drhteti, jokati in peti 
v globoki zavesti 
lepote sozvočja 

duha in srca, 
svežine osvetljene duše, 
lesketa vlažnih oči, 
odmeva bolesti 
praznine človeške zavesti. 

Objeti ves svet, 
tudi najmanjši cvet 
hrepenenja narave. 

Umreti brez strahu in besa 
v naravnem nemiru 
večera slovesa 

Človek 
dovek! 
Kaj pomeni ta velika beseda? 
Pomeni srečo in sovraštvo, 
sovraštvo in srečo. 
Katero je to bitje, 
ta oseba, ta žival, 
ki popušča svojim pohlepnim nagonom, 
ki izvablja svoje sposobnosti, 
ki uničuje naravo. 
Kdo je ta človek. 
ki si domišlja, 
da je vsemogočen, 
da je sam in najvišji? 
Ta človek, 
ki hoče uničiti naravo, svet in sebe! 

Damijan Širovnik, 8/a, OŠ Ivana Spolenjaka, Ptuj 

Moj najbogatejši 
Vsa d ružina. razen naju z mak) Majdo, je bila 

pri polnočnici v farni cerkvi. Ob poltreh so se 
vrnili, četudi premraženi in lačni, vendar za-
dovoljni. Tudi v našem domu je dišalo po ka-
dilu. po vseh sobah je bilo zakuijeno. kajti 
nocoj pri nas nikogar ne sme zebsti. Ob jaslicah 
pod dreveščkom je vsakega čakal božični dar. 
Otroci so brž poiskali vsak svY>j zavojček in 
srečni prihiteli v kuhinjo. Vsak je trdil, da je 
dobil ravno tisto, kar si je najbolj želel. Bili so 
navajeni skromnosti in tako so se razveselili 
vsake malenkosti. Vse je bilo zavito v bel svilen 
papir, povezano z zlato nitko in t^rašeno s 
smrekovo vejico, kol se spodobi za božično 
darike. Na mizi je gorela sveča in vabila, da 
prisedejo in se pc^užijo tega. kar je bilo zanje 
pripravljeno, saj so bili po tako dolgi poti vsega 
zelo potrebni. 

Z Majdo sva bili namenjeni v Ormož, da bi 
čestirali babici in dedku. Id sta tam živela. 
Trebalo je iti na vlak v tri km oddaljene 
Jvairikovce že ob štirih gutraj. Ob pol štirih sem 
zbudila Majdo in jo oblekla za p o t sama sem 
bila že pripravljena. Tisti hip začujem kako 

nekdo trka na okno in prosi, naj pridem ven. Bil 
je sosed Vinko, ki meje ves v skrbeh prosil, naj 
grem k ženi Danici, ki bo rodila, on pa bo 
medtem odhitel po babico v sosednjo vas. Se-
veda sem mu obljubila, da bom storila vse, kar 
je v moji moči. 

Majdo sem spravila nazaj v posteljo, sama pa 
šla pogledat kako je z Danico. Vinko je imel 
p r a v . . . 

Soba je bila mrzla. Najprej sem zakurila, 
pristavila obilo vode in skočila domov po p>o-
treben sanitetni material. Ko sem se vrnila, sem 
najprej iz madrac, ki so kot rezerva ležale na 
omari, uredila v enem kotu kar udobno ležišče 
in spravila tja spančkat štiri in tri leta stara 
sinka Vinka in Borisa. Prinesla sem jima piš-
kotov in naročila, da morata pridno ležati, ker 
je mamici zelo hudo. Če bosta lepo zaspala, se 
jima bo nekaj lepega sanjalo. Nocoj je sveta 
noč, ko seje rodil Jezušček in ko se bosta ona 
dva zbudila, bosta tudi našla pri mamici malo 
sestrico ali bratca. Zvesto sta me jX)slušala. nato 
pa sladko nasmejanih ličec zaspa la . . . 

Medtem je v silni bolečini in radosti zajokal 
novi Zemljan, rodila seje lepa deklica Zdenka. 
Sreča je bila velika! Naglo sem uredila mater, 
skopala in povila novorojenčka in ko je bilo že 
vse najbolje opravljeno, seje vrnil mož Vinko z 
babico. Tako sem lahko jaz mlado družinico 
zapustila z velikim zadovoljstvom v srcu. da 
sem bila sposobna uspešno p>omagati mladi 
materi v stiski. 

Popoldne sem sedela v kuhinji ob branju. Iz 
hodnika čujem drobcene korake in že prihiti k 
meni mali sosedek Vinko. Stisne se k mojim 
nogam in me ves zažaijen od sreče motri. 
Vprašam ga: »Kaj je Vinkec. kaj bi rad?« Z 
blestečimi očmi se zazre vame in reče: »Tetika, 
jaz vas imam tako zelo rad!« 

S solzami v očeh sem ga stisnila k sebi in ga 
poljubila v zahvalo za ta lep božični dar, ko mi 
je nedolžen otrok na najlepši način izrazil svojo 
hvaležnost. 

To je bil moj najbogatejši Boži' 

Nekoč so bili 
hudi časi, nismo 
imeli kaj jesti! 
(Odlomek iz spominov na otroštvo) 

Leta 193() nam je umrla mama. Ata je od žalosti zapustil domači-
jo. prodal živino in šel v službo v Maribor na Kamnico, k sadjaiju 
Dolinšku. Nas tri otroke pa odvedel k dedku in babici na Hum, ki pa 
sla bila sama pomoči potrebna. Tako smo ostali vsi triie brez očeta in 
mame. toda nismo jokali. Mogoče smo mislili, da tako mora biti in 
veselili smo se lepega dne in bili tudi razposajeni. Babici, ki je v prvi 
svetovni vojni izgubila na soški fronti sina Ivana—Hanzeka smo bili v 
pomoč in v veselje. Radi smoji pomagali prinašati od sosedovega 
studenca vodo, pasti kravioo Dimko, odganjati kure iz vrta, in radi smo 
opazovali dedka, ko je popravljal sosedom razno orodje, da je zaslužil 
za tobak. 

Ce je bila potreba, sem tekel iz Huma v Ormož s 3 jajci, ki sem jih 
v ireovini »Pri pevcu« zamenjal za sol. Sladkorja nismo kupovali. 
Namesto njega je babica včasih od tihotapcev kupila saharin. 

Ko je babica rabila več vode, je sama šla s škafom k studen-
cu, vzela s seboj svitek, ki si ga je dala na glavo, na njega pa škaf vode 
in tako je vodo nesla na glavi brez. daje d i ^ a za roče škafa. Tako smo 
jo otroci občudovali in rekli, da naša mati. kot smo babico klicali 
»gredo pod vodo.« 

Ko je dedek pasel kravo s i je dal priimek, da je pašič, ker takrat je 
bil iia vladi ministrski predsednik Pašič. Meni pa je dal ime, da sem 
Radič, ker je bil hrvaški glavni poslanec v parlamentu Radič. Tako sva 
b ib oba z dedkom, ko sva pasla kravo, ministra. Kako pa smo živeli, 
kaj nam je babica kuhala, saj denaga in dohodkov ni bilo od nikoder. 
Bore malo zemlje, ki je je bilo nekaj nad hišo. je bila skopa in ni dajala 
kruha za pet lačnih ust dovolj. 2^to smo bili največkrat odvisni od 
Vidove tece, ko je pekla kruh. je še nam trem otrokom spekla po en 
mali kolaček. Tudi teca Kata Mastenova nam je pomagala. Dostikrat 
sem šel k njej po krožnik moke. Najhujše in najbolj pa sem bil užaljen, 
ko sem srečeval starejše ljudi, jih pozdravil »hvaljen Jezus« pa me je 
kdo pobožal in rekel »boga dečica«, ki nimate mamice. Bili pa so ljudje 
tudi dobri, kamor sem prišel sem dobil zagozdo kruha. 

Ateja tudi že nismo videli celo večnost. Nekega dne pa se tudi pri 
naši hiši oglasi poštar in prinese kartico, razglednico Maribora, na 
kateri je pisalo: »Pozdravlja vas vaš ata«. 
S tem smo se zopet spomnili na njega in ga željno pričakovali, pa ga še 
dolgo ni bilo. Prišla je jesen, jesen j?a je radodarna, saj so dozorela 
jabolka, slive, orehi v gozdu pa gobe, lisičke, turki, glivci, frcaje in 
druge, kijih je dedek poznal. Zato smo Šli dedek, moj brat Hanzek in 

v s ^ dan zgodaj zjutraj še v temi v šumo po glibaje.« Gobe, to je 
bik) življenje. Gobova juha s krompirjem, v njej malo timjana in kisa, 
oh kako je bilo to dobro, tako, da bi to vsak dan trikrat jedel. Gob smo 
vedno nabrali toliko, da smo jih sušili še za zimo. Ker smo gobe jedli za 
kosilo, bo pa za večeijo slivov močnik, ki ga je babica odlično skuha-
la. Skuha pa se ga tako: shve se izkoščiči. jih skuha in osladka s 
sahannom, potem se to z žlico je, do sitega. 

Bila je še vedno jesen in še vedno nismo spali v sobi, saj smo imeli 
samo eno in to za 5 ljudi, 2 odrasla in 3 otroke. Zato smo do pozne 
jeseni spali na senu na štali. 

Vsaki večer smo molili rožni venec, sicer ne vem več v kakem 
zaporedju gre, vem pa. daje žalostni, veseli in častitljivi del. Po rožnem 
vencu pa še češčeno Marijo« in za našo mamo, »Očenaš, kateri si v 
nebnih« in za vujeca Hanzeka, ki počiva na soški fronti Očenaš, kateri 
si v nebesih,« Že med molitvijo smo bili otroci utrujeni. Miciki so oči 
skupaj zlezle in že trdno spi. Tudi midva s Hanzekom bi zaspala, pa 
sva čakala na »štorjo« povcstic, ki nama jo bo babica povedala po 
molitvi. O »Helimprotu. kije šel v Behnšlod po prper in po sol« 

Tako smo dočakali tudi zimo in se iz škednja preselili v hišo. V 
hiši je bila ena postelja, krušna peč s klopmi škrinja, v kateri so bile 
dragocenosti, notri je bil tudi dedekov revolver, na skrinji v steklenici 
krislusbvo trpljenje, na stenah nekaj lepih pobožnih slik in vujeca 
Hanzeka okrogla stenska ura. V kotu pri oknu je stala močna hrastova 
miza. Na sredi sobe tnalo, kjer je dedek tesal doge. Zraven hobelnik, za 
vrati pa obešalnik, na katerem je visela dedekova lovska puška, ki pa je 
ni nikoli rabil, ker lov je bil samo za bogate. 

Spali pa smo tako: dedek in babica oba na eni postelji, Micika pri 
peči na klopi, midva s Hanzekom pa na »strozoku« (slamarici) na tleh. 
Svetili zvečer nismo. Petrolejka je gorela le v izjemnih primerih, včasih 
smo prižigali lojenko, v kuhinji, č m l pa so si mati posvetili s »skalami«, 
(treskami). Štedilnika v kuhinji ni bito. pi^ pa so mati skuhali vse v 
peči in na »kumenu«, kljub temu so bile njene jedi nepozabne. Ko so 
lovci dedku, ki se ni več mogel udeleževati k>va, prinesli zajca, ga je 
babica znala pripraviti tako, da ga svoj živ dan ne bom f>ozabil, to je 
bil okus. ki ga imam še danes v ustih. 

Zimo smo prebili, le za Dimko je zmanjkalo sena. Zato sva z 
babico s toligami (šajtrgo) šla na Hardek gledat, če je na štali pri ateku 
ostala še kaka betva sena. Iz Huma meje babica peljala v samokolnici, 
če je šlo v grabo, v kreber pa sem šel p ^ . Ko sva naložila seno, sva se 
malo ogledala okoli hiše in zopet šla na Hum. Pa je spet Dimka imela 
za par dni nekaj krme. Toda do nove košnje in paše je še daleč. Zato 
smo na panju tolkli »rucke« prazne koruzne storže, jih poparili s 
kropom in tudi te je Dimka pojedla. 

Dnevi so se daljšali, in okoli Svečnice se je v goricah pričela rez. 
Zalo smo iz goric nosili šibje »rožje« ga na panju tolkli in tudi tega 
polagali Dimki. Toda Dimka je oslabela, tako da je komaj vstala in 
mati so jo še molzll d a j e bila kaplja mleka za gobovo juho, kot da bi 
Dimka vedla, da so otroci lačni. 

Komaj smo čakali pomladi, da sem lahko sezul dedkove čevlje, ki 
sem jih obuval, ko sem šel v šolo na Hum. 

Čim je sneg skopnel, smo bili bosi. Že so pokukali prvi zvončki, 
trobentice. »marcefajgli«, kot so babica rekli vijolicam in že je prišlo 
Valetinovo, ko se ptiči ženijo, juhu-hu pomlad jc tu. Na ata in mamo 
smo se spomnili le ob molitvi. 

Na pomlad je vse žvrgolelo. Žolne, hupkači, kukavice, za vsakega 
ptiča mi je dedek povedal kakšen je in k ^ o poje. Dedek je vedel v 
okolici Huma za vsako gnezdo. Pa pravi: šojka je škodljivec in šli jih 
bomo spelovaL ker so dobre zajesti. V Kravjeku vem za eno gnezdo, ki 
ni visoko. Pa smo šli. Hanzek in dedek sta držala lestev, jaz pa sem 
segel v luknjo in ven metal mlade šojke in zopet je babica skuhala 
poslastico. 

Neki dan je dedek pri šumi za Lončarom odkril na visokem boru 
gnezdo vran. Tudi mlade vrane so dobre. Zgodaj ^utraj smo se odpra-
vili. Veliko dolgo lestev je dedek nesel na debelejšem kraju na tanjšem 
kraju pa midva s Hanz.ekom. Po dolgem času pridemo do bora. Dolgo 
seje dedek mučil, daje prislonil lestev. Zdaj pa Radek gor, in jih zmeči 
dol. Vzpenjal sem se po lestvi, ki ji ni bik) konca, po tem še plezanje 
kaka 2 m. da sem priplezal do vej. kjer sem se lahko oprijel. Nato med 
vejami do gnezda, ki je bilo veliko kot korp>a. Malo sem pogledal 
naokrog, kakšen je razgled, videl sem na Hrvaško, v Središče in na 
humsko cerkev. Toda za ogledovanje ni bik) časa. Se en stežaj do 
gnezda, kolena so mi tresejo. Nekje globoko doli sta dedek in Hanzek. 
Sežem v gnezdo zagrabim nekaj mastnega in živega, povlečem, zagra-
bim. stisnem in vržem dol. Enkrat dvakrat, trikrat je dol padlo, nad 
mano pa kroži vran. vsak čas bo pikiral na mene. Od s p ^ a j slišim 
knke. hitro dol. Dedek in Hanzek vpijeta spodaj, da bi odgnala napa-
dalce. Dol je šlo lažje , ne vem kako sem se spustil do lestve in naenkrat 
sem že pri tleh. Tri si vrgel doL dvema sva že zavila \Tatovc, eno vrano 
pa smo še lovili po grmovju. To vam jc bil plen. Opoldan je že dišalo iz 
lonca. Kosilo je bilo božansko, in še za veteijo nam je ostalo. 

RA. KU. 
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Haloška pokrajina je bogato nagubana v tope 
oblaste gričke, vse porasle z vinogradi, ki so na 
podnožju zaključeni v zelenimi gozdički in je 
pravo nasprotje monotonih ravnin; ni dolgočasna, 
a tudi nikakor vznemirljiva in ob vsakem letnem 
času deluje blagodejno na človekovo razpoloženje. 

Ta, za njega nov svet, ga je priklenil in začaral. 
Tam je preživljal svoje medene tedne in najlepšo 
dobo mladega zakona in ljubezni. Način primitiv-
nega življenja, še nepokvarjenega po tehničnem 
napredku, gaje impresioniral in mu vlival nadihe, 
ki se tako bogato odražajo v velikem delu njegove 
umetnosti. 

V bistvu je umetnik bil in ostal kmečki človek in 
na ženinem f)osestvu seje znova tesneje navezal na 
zemljo, v kateri je videl začetek in konec življenja. 
V mladih letih je mnogo potoval in videl Evropo 
po dolgem in počez, toda lepšega kraja, kakor so 
haloški grički, ni nikjer na svetu.« 

Kot človek in umetnik je v Halozah našel 
samega sebe. V Halozah živijo revni in skromni 
ljudje: dobri, prisrčni in pridni. Naslikal je mnogo 
slik, ki opevajo primitivno kmečko delo. Vzore za 
večino ljudi na svojih slikah je načrpal iz Haloz. 

Tudi Igorje ljubil naravo in rad je gojil intimne 
pogovore med štirimi očmi. Tako je bilo povsem 
naravno, da sta se pobliže spoznala in čeprav po 
narodnosti tujca, sta se globlje povezala med seboj. 
Nastalo je dolgoletno prijateljstvo. Redno sta se 
obiskovala ir̂  rrnoge urice družno preživela v 
Igoijevem stanovanju, ali pa v umetnikovi hiški. 
Mnogokrat pa tudi v njegovem ateljeju na gradu. 

Čeprav trdno zaverovan sam vase in v svoje sfKV 
sobnostr. je rad spodbudil Igorja, da sta podrobneje 
analizirala že izgotovljene in šele nastajajoče slike ir. 
umetnik je rad prisluhnil prijafifljevemu mnenju. Ni-
kdar nista govorila o vsakodnevnih stvareh, najmanj o 
politiki, za katero umetnik ni kazal nobenega zanima-
nja. Bil je in ostal po rodu kmet, po duhu pa filozof in 
umetnik. Torej pravi nepokvarjen človek, lastnost, ki 
je oba najtesneje navezala. 

Obisk v njegovem domu je potekal vedno enako. 
Igor je vsakokrat potrkal dogovorjeni teleprinterski 
znak V na vrata — tudi njima je V pomenil victoria, 
toda ne v jeklenem, temveč duhovnem orožju. Tako je 
vedel, kdo prihaja in niti vstal ni s pograda. Zadreman 
je vznak ležeč držal v rokah knjigo in Čital. Največkrat 
Fausta, Danteja, Kanta, ali pa Schopenhauer-ja. 

Pogovor je navadno stekel v tisti smeri, ki jo je na-
kazalo čtivo tistega dne. V vsakem čtivu je za pogovor 
izluščil tisti problem, ki ga je najbolj pritegnil in se mu 
je zdel tudi najpomembnejši. Pri Faustu so to bila 
aktualna pesnitvi vgrajena splošna filozofska vpraša-
nja. Pri Schopenhauer-ju pa tista poglavja, v katerih 
je filozof razpravljal o filozofiji umetnosti — Kunst-
philosophie. Po svoje sta obdelala celo paleto vpra-
šanj, od arhitekture, plastike, slikarstva do pesništva. 

Tako je čas vedno prehitro potekel in medtem je često 
čebulina juha prekipela. Kasneje se je Igor mnogokrat 
spominjal teh samotnih skromnih trenutkov in vedno 
se mu je zdelo, da so bili najlepši, materialno najbed-
nejši in vendar obenem najbogatejši. Umetnik je seve-
da imel o vsakem problemu svoje individualno mne-
nje. 

Mnogokrat je Igor obiskal prijatelja tudi v njego-
vem ateljeju, ki si ga je sam uredil po svojem okusu na 
gradu, kjer je vršil službo restavratorja umetniških 
slik pokrajinskega muzeja. Funkcija restavratorja je 
bila ustvarjena takorekoč adhoc, v glavnem zaradi 
njega, da je prišel do skromnega stalnega mesečnega 
prejemka. Kakor je nekakšen „nere" značilen za veči-
no umetnikov, tako je bilo tudi pri njem. Toda on je 
bil mnenja, da je tudi navidezni nered najbolj prime-
ren red za posameznika. Ce je bilo treba kaj poiskati, 
ni nikdar bil v zadregi. 

V ateljeju sta z Igorjem družno ocenjevala že 
ustvarjeno in načrtovala prihodnje. Umetnik je sedel 
lia svoji visoki kožici in žuHI Cedro, Igor pa na starem 
izranžiranem kuhinjskem stolčku in odmaknjena vsa-
kodnevju sta preživljala trenutke poglobljenega du-
hovnega življenja. Ob stenah na tleh je bilo poslonje-
nih mnogo slik v različnih tehnikah, največ je bilo olj 
in akvarekjv. Zadnji so bili zloženi kar v skladovnicah 
po mizah. Igor je slike prekladal in ogledoval in zddo 
se mu je, da je vsakokrat, ko je sliko ponovno ogledo-
val, odkril,na njej nekaj novega. Pa je umetnik pripo-
mnil: ,,To me veseli. Prava umetnina ni za pravo oko 
nikdar dokončna stvaritev, vedno mora izžarevati no-
ve impulze tistemu, ki jih pravilno dojema!" 

V mestu je bil umetnik markantna pojava. Vsak 
dan je enostavno oblečen prihajal v mesto z značilnim 
iz slame spletenim velikim hrvaškim cekarjem 
nakupovat. Rad se je sprehodil po trgu med kmetica-
mi in branjev kami. Priučil se je slovenskega jezika to-
liko, da je lahko čital in se po domače pogovoril. 

Živel je naravno primitivno samotarsko življenje. 
Kuhal si je sam. Skoro vsakokrat, kadar je bil Igor 
predpoldne pri njem na obisku, je sredi sobe na 
majhni železni pečki vrela čebulna juha s prekajeno 
slanino. Igor seje začudil, zakaj tolikokrat ista jed, pa 
je odgovoril, da ima to že od doma najraje in da je tu-
di najenostavneje. Vstajal je razmeroma zgodaj in za 
jutranjo telovadbo je na tešče redno vsak dan, če je 
bilo vreme le količkaj primemo, odhitel ob potoku 
Grajeni navzgor do kapelice in tekel dokaj strmo 
navkreber na vrh Panorame. 

V svojem stanovanju ni maral niti^radi:, kaj šele 
televizije, češ da so to vsiljive motnjave modernega ča-
sa in da bi mu motile prijetna razmSIjanja. Kadar je 
prihajal na obisk k Igorjevim, je ostal na večerji in je 
rad popil kozarček dobrega vinca iz kleti pokojnega 
Igorjevega očeta. 

Prijatelj ni bil niti veseljak niti buren šaljivec, bil 
pa je bister in veder, le včasih malo šegav in dovtipen. 

Njegova stališča so bila vseiei dobro pretehtana in 
utrujena v /lato sredino. Bil je zvest in značajen prija-
telj. ' 

Obadva z Igorjem sla bila zaljubljena v bele topoli. 
To so posebna vi.sokorasla drevesa, ki imajo kakor 
brc/e bdo gladko skorjo lu in tam razpokano v razli-
čno velike ploskve. Njihova, včasih tudi zelo debela 
debla so vijugava in veje so bizarno krivenčaste in se 
razraščajo iz debel v različnih naklonih, mnogokrat 
tudi navzdol. 

Bele topoli rastejo v skupinah ob Dravi in ob Stu-
denčnid, ki je napol ponikovalnica s številnimi izvirki 
in nikdar ne zamrzne. Oba sta poleti rada zahajala v 
njihovo senco. Naslikal jih je morda več kot stokrat. 
Igor jc imel lepo veliko oljnato sliko posebej izbrane 
skupine teh impo/antnih dreves, naslikano po Ovido-
vcm motivu ..Titvre tu paluale recubans sub tegmine 
fafi . . . " Naslikal mu j o j e še pred zadnjo vojno pri-
jatelj, tedaj najbolj cenjeni slovenski umetnik Mihelič. 

Umetnikovi najljubši motivi so bili navadni delavci 
in kmetje ter njihova v.sakodnevna opravila. Za nje-
govo umetnost posebno'značilen sujet je kravja vprega 
z vodnikom, ki hodi pred kravami in nad njimi vihti 
bič na prehodu gozdne ceste čez plitvino Studenčnice. 

Svoje filozofsko gledanje na človekovo življenje jc 

rad upodabljal s prikazovanjem življenja v dvoje — 
moški in ženska — npr. motivi s kopanja, vožnja v 
čolnu ipd. Tak motiv je sam vklesal na nagrobni 
kamen svoji prezgodaj umrli življenjski družici, pelje-
ta se p o razburkani reki nizdol v neznano. Kot svoje 
življenjsko ddo, kakor ga je sam večkrat imenoval, je 
o/načil veliko sliko v olju z naslovom ..Kopači". To je 
podoba Varejskega brega, na kateri predstavljajo 
centralno vsebino štirje kopači z motikami na ramenih 
— tri ženske in en moški. Moški predstavlja umetnika 
samega v obliki, kakor se je rad naslikal na mnogih 
podobah, najizrazitejc prav na Kopačih in verjetno 
najlepše vkfcsal na lastnem nagrobnem spomeniku. 

Igor in prijatelj sta po veliki vojni živela v podobni 
situaciji, materialno uničena in duševno izčrpana. Po 
naravi sorodnih značajev, duhovno nagnjena v svet 
razmišljanja .sta se zbližala v zaupnem in intimnem 
prijateljstvu. 

Ko je umetnik resno zbolel, so ga odpeljali v bolni-
šnico, prevzel ga je v zdravljenju drug zdravnik in 
tako se je dotedaj skupna pot vnovič razcepila v dva 
kraka, prijateljstvo je v Igorjevem življenju pomenilo 
dobo umirjenega duhovnega poglabljanja . . . 

Po veliki vojni se je življenje v starem mestu zelo 
razgibalo. Nastajala je nova oblast, ki se je trudila 
opirati se čedalje bolj na široke ljudske plasti. V v.saki 
najmanjši vaški in za.selku so včasih tudi z velikim 
trudom skušali zbujati politično osveščanje osnovnih 
pla.sti ljud.stva. ki do tedaj ni bilo vključeno v socialno 
in politično dogajanje. V obnavljanju uničenega in 
porušenega so počasi nastajali prvi zametki nove dobe 
industrializadje. Ljudje so se umikali s f)odeželja v 
mesto in iskali lažjega ter boljšega zaslužka. Nastalo je 
splošno stremljenje zar>osliti se v pisarniškem poslu. 

Nastajal^ so številne nove institudje in uradi, z nji-
mi pa potrebe po pisari^ških prostorih. Potokarjevi so 
se preselili iz uradnega poslopja v majhno hišo na 
robu mesta, kjer so bili sprva obdani z njivami in zele-
nimi tratami. S presditvijo sta bili zadovoljni obe stra-
ni. Uradi so pridobili sobe za pisarne, Potokarjevi pa 
so se izognili nemiru v središču mesta in uživali nara-
vo. ki sta jo okolica in vrt nudila v izobilju. 

Igor je ixxiedoval po svoji materi smisel za vrtnar-
jenje. Vrt je razdelil na več enakomerno pravokotno 
oblikovanih predelov, ki so vsi različnih oblik in veli-
kosti. Največji del za nekakšen domači parkec. malo 
sadovnjaka, najlepše in najbolj prisojne grede in raba-
te za cvetlice, nekaj koristnih gredic in v spodnjem 
koncu vinograd žlahtnega debelojagodnatega rdečega 
ribeza. Nasadi so bili urejeni smotrno, da je bilo ved-
no na voljo od ranih do najpoznejših vrst sadežev. Ka-
dar je zaškripala huda zima in je zapadel globok sneg, 
so priletdi lepi fazani in v spodnjem koncu vrta zobali 
nastavljeno hrano. Vrt je bil kakor majhno lovišče, 
preletavale so ga vrane in jeseni so na višja drevesa pri-
sedale pisane srake. V cipresah so gnezdili kosi in ščin-
kovci, nekoč so si v stari drvarnid napravili gnezdo di-
hurji. 

Očetova tiha želja je bila, da bi se Levko vpisal na 
medknnsko fakulteto, kar pa je sinko sprva odklanjal. 
Ob odločilnem trenutku pa si je premislil in se napK)til 
po očetovih stopinjah. Ob prostih dneh je rad prihajal 
domov, da je na domači mizi užival materine dobrote 
in se zadovoljen vračal s polnim kovčkom svežega 
dišečega perila. 

Ko pa je proti koncu avgusta nastopila lovna sezcK 
na, je prihajal domov za vsak vikend. Nobeno nedeljo 

nista zaspala predolgo, oprtala sta nahrbtnike in osta-
lo in med prvimi sta bila na zbornem mestu. To je tra-
jalo vsako leto cele štiri mesece in ničesar se nista bolj 
bala. kakor slabega vremena za konec tedna. 

Celodnevni pohodi čez drn in strn so bili za oba 
koristni, posebno še za sina, ki je cd teden preživel v 
neugodnih prostorih predavalnic, laboratorijih in 
secirnicah. Pa še nekaj drugega je bilo v očetovi glavi, 
sina odvračati od zapeljivosti slabe zabave. 

Že v gimnaziji se je Lev razvil v krepkega mladeni-
ča. Prestregel je prve Amorjeve puščice petošolske lju-
be/ni; tudi kasnejše so minile brez resnejših ran in se 
ohladile, kakor se ohladi zemlja, ko zaide jesensko 
sonce. 

Ko je Aleš Zadravec, diplomirani filozof z Grah ob 
Dravi na vinorodnem vrhu očetovih goric izpovedal 
svoji družini izpoved o ljubezni do lepe mlade študent-
ke z Dunaja, je na njihovem domu pognalo novo 
življenje. Vse je steklo znova po izglajenih tirnicah. 
Zavladala je nekdanja sprc^čenost. Negotovost, ki 
tako zelo hromi vsako življenje, je bila na mah preki-
njena. Družinski pogovori so postali zopet bolj 
direktni in odgovori krajši in jasni. Posameznih besed 

ni bilo treba več tehtati in pretuhtavati. Tudi oko za-
skrbljene matere Agate se je zopet zjasnilo. Njene rev-
matične težave so prenehale biti razlog za pozne maše 
in Aleš je pogosteje spremljal očeta po opravkih na 
travnikih in gozdu. Mlademu profesorju so potekale 
ziidnje brezbrižne počitnice v okrilju materinih skrbi. 

Jeseni se je Aleš preselil na Dunaj, dobil je asi-
stentsko mesto na filozofski fakulteti. Tudi Alenka je 
hodila na isti oddelek k predavanjem in z Alešem sta 
se srečavala na hodnikih ali pa v veliki avli. Ce bi kdo 
opazoval ta srečavanja, bi kmalu lahko ugotovil, da 
niso bila vedno slučajnostna, ampak mnogokrat na-
črtovana. Resnico o tem pa sta zaenkrat vedela samo 
Aleš in Alenka. 

Alenkin oče jc oskrbel Alešu lepo sobo pri svojem 
prijatelju, ki je imel stanovanje blizu njihovega. Hra-
nil pa se je v akademski menzi, kjer so se hranili štu-
dentje, med njimi mnogi domačini in je tako bil v 
stalnem stiku z dogajanji v ožji domovini. Ljubezen-
ska mreža se je spletala čedalje gosteje. Toda vsa po-* 
ta so vodila mimo budnih oči Alenkinih staršev. Tudi 
prijatelj, pri katerem je Aleš stanoval, je vedel o 
njem povedati samo dobre in spodbudne vesti. 

i 'o pr\cm elitnejŠCTn plesu, ki so se ga skupno ude-
ležili, je profesor povabil Aleša na obisk. Lepo ne-
deljsko popoldne je srečanje še dopolnilo in popestri-
lo. Alenka je cvetela v vsej svoji naravni lepoti, ki jo 
je obogatila še posebno mladostna pričeska. Bela svi-
lena obleka se je v elegantnem kroju tesno prilegala 
na lepo postavo, ki je bila med večjimi srednje vrste. 

Nestrpna, morda malce vznemirjena je pričakovala 
napovedani obisk. 

Na mizi v sprejemnici je bil v bogato okrašeni ja-
ponski vazi velik šopek izbranih dolgopecljatih vrtnic 
nežne barve, ki so sveže z decentnimi vonjavami pol-
nile ugledno urejeno sobo. Ob vazi je stal bizarno 
i/brušen kristalni svečnik, ki ga je krasila sveča enake 
barve. Rožnata barva je na sredi med belo in rdečo in 
tako simbolizirala nedolžnost in ljubezen obenem. 
Vse je bilo dobro premišljeno in aranžirano. Ko bo 
gost vstopil, bodo prižgali svečko in v somraku za 
baržimastimi zavesami bo vtis trenutka posebno sve-
čan. 

Ko je pozvonilo, je Alenka vetrno lahkotnih kora-
kov odbrzda odpirat vežna vrata. Stasiti Aleš. oble-
čen v smoking s pentljo, v ovratniku snežno bele sraj-
ce je ljubeznivo pozdravil svojo izvoljen ko, ki je vsa 
žarela od mladosti in ljubezni. Poljub na roko je bil 
Alenki skoro premalo; na usta bi jo morda pomiril, 
ali pa še bolj razvnel. Da bi zadrego prikrila ga je hi-
tro popeljala v sprejemnico, kjer je že čakala cela 
družina. 

Prvi pozdrav in pokkin je veljai seveda gospe ma-
mi. Poljubil ji je roko in ji izročil šopek belih vrtnic, 
ki so se pravkar razpuščale v cvetje. Spoštljivo je 
pozdravil gospoda profesorja, potem še vse ostale. 

Ko so dame posedle po vrstnem redu družinske reve-
rence. je gospodar ponudil sesti gostu. Preden pa je 
sam prisedd. jc prižgal svečko v poča.stitev dogodka. 

Taka je bila etika tistih časov. Ni bila pretirana in 
kazala je vljudnost ukratnega življenja. Bila je odraz 
tedanje meščanske kulture. 

Obisk bi ix>tekal v večji zadregi, kakor je pač obi-
čajno v podobnih trenutkih, kadar samo dva vesu, 
kaj bi naraje storila, vsi ostali pa imajo občutek 

nepotrebnega petega kolesa in napotja. Oče profesor 
jc bil dovolj zrd in spreten družabnik, da je znal pre-
mostili pragove zapetosti. 

Pripomogk) je tudi lepo vreme in oče je po z.akuskl 
in črni kavici povabil na sprehod do znane gostihie 
pod vejico na hribčastem obrobju mesta, kamor so 
ob lepih nedeljah redno zahajali na krajše izlete. Po 
pobočju zadaj za gostilno so v tistih časih še rasle 
vinske trte in so točili domačo kapljico. V številnih 
vinotočih so posedali vinski bratci družno z nedelj-
skimi izletniki. Druščina je bila pisana, pa zato tem-
bolj vesdo in glasno. V njihovi gostilni je bilo pod 
gosto zaraslo pergok) manjše plesišče, ki so ga dunaj-
ski ,šramljerji' poživljali s svojimi značilnimi in eno-
ličnimi dunajskimi mek)dijami. Njihovi takti so tako 
odrezavi, da tudi nevešč plesalec lahko poskoči v pra-
vilnem ritmu. Aleš je popeljal svoje dekle najprej k 
prodajalki cvetja, ji kupil lep šopek in zavrtela sta se 
v umirjenem ritmu večno lepega dunajskega valčka. 

Se in še, Alenka se ni utrudila, nikakor naveličala. 
Prijalo ji je, ko jo je Aleš tesno stiskal k sebi. Mama 
ju je spremljala z veselimi pogledi in v spominih oži-
vljala svojo mladost. 

:MuMi.-Unji uaii so su zopet vsi po svojih opravkih. j 
Danes Alenka ni več prepustila srečanja z Alešem 
zgolj slučaju. Počakala ga je v avli in mu s posebnim 
vcsdjem povedala, da so ji doma naročili, naj ga po-
vabi zu večkrat na obisk, kadarkoli bi imel kaj časa. 

Aies je vidd. dci io poslej odprta vsa vrata in da so 
mu d:,!; na voljo, dd ga sprejmejo v svojo družino. Ni 
dolgo odlaga!, že 'e? nekaj dni je zopet prišel. Vedno 

o bolj po domače in sproščeno. Z 
.Aknko - se dor::?r,ila za snubitev. 

Aleš jc ; ziT -̂:'- v črnini z belo pentljo na vratu 
in velikim supkojn temnordečih vrtnic. Zopet običaj-
ni sprejcrr:. r>c!;ubt rok, pozdravi. Ko je prišel na vr-
sto oče, je b'ez zadrege povedal: ,,Gospod profesor, 
d a n e sem prišel s posebnim namenom. Prosim za ro-
ko vaše hčerke Alenke! Tako sva se odločila." 

Profesor je ganjen pomolčal in rekel: ,,Upam in 
želim, da bosta srečna.! Aleš, naj bo Alenka tvoja?" 

Objda sta se in po moško poljubila. Stopil je k Alen-
ki, jo vroče poljubil in ji izročil šopek. Ona je iz šojv 
ka izbrala najlepši rdeči cvet in mu ga zataknila v le-
vo gumbnkro. Stism'ia ga je k sebi še»ganjena mama 
in ga s solzami v očeh poljubila: „Aleš, zame bo to 
boleča izguba! Vendar sem srečna. Želim vama vso 
srečo!" Potem še poljubi s sestrama in sledila je bo-
gato pripravljena zakuska. Aleš se je spomnil rodne-
ga trga ob Dravi in ni mogd prikriti pritajenih solz, 
ko je povedal, kako sta se prvič srečala. 

Aleš je napisal domov dolgo pismo, sporočil novi-
co in popisal dogodke. Na obeh domovih so sledile 
priprave. Iz njegovega pisma je dihalo eno samo ve-
selje. Omamljen od zaljubljenosti v lepo Alenko ne bi 
mogel opaziti nikjer nesreče v bodočnosti, četudi bi 
mu jo nastavila pod noge. V njegovih očeh in mislih 
je bilo vse lepo in idealno. Tudi zadovoljstvo s službo 
ga je ukknilo in je presegalo nekdanje njegove želje 
in upe. 

Ko se je profesorjevim zdelo, da je preiskusni čas 
zaroke dovolj dolg, jc mati ustregla Alenkini želji in 
pripravili so poroko. Zadravčevi so povabili tudi Po-
tokarjeve iz trga ob Dravi in one z Roga. Dolgo po-
tovanje do Dunaja so si svatje skrajšali z rodovniško 
^odovino, Janez je obudil vse postaje usodnih za-
prek Potokarjevega rodu. 

Poroka je bila, kaKor vedno, skrbno pripravljena. 
Povabljenih je bilo mnogo gostov in dom bi bil pre-
majhen za veliko slavje. Odločili so se za njihovo 
i/letneko gostilno. Mati je napravila podroben načri, 
za jedi, pijače in še vse ostalo. Med gosti jiR je bilo 
mnogo, ki so s krajšimi nagovori nazdravljali in če-
stitali. Glavni, lahko bi dejali slavnostni govornik pa 
je bil najboljši očdov prijatelj, ki je s svojimi izbra-
nimi besedami ustvaril pravo svečano svatovsko 
razpoloženje. 

Drugi del poroke je bil vključen v ženitovanjsko 
potovanje in je zato bila prva postojanka pri Zadrav-
čcvih na Grabah. Tam se je vršilo vse na velikem 
kmeacan domu. Kfize so bile tudi tukaj bpgato 
obložene z različnimi dobrotami, med katerimi so 
požele največ priznanja dSeče v kmečki peči zapečene 
ajdi ne pogače, ki so bile obenem simbol začetka lju-
bezni in spomin na prvo skupno zakusko pri babici 
Ani. Zalivali so s pristnim vincem iz domačih goric. 

TuJi tokrat so naknadni izračuni pokazali, da je 
najverjetneje sladek silVanec botroval jji^emu Alen-
kinemu sinku. Gospa profesorjeva je sker malo po-
godrnjala, zakaj tako hitro, zakaj se je vendar tako 
mudilo, češ naj bi Alenka nekaj dalje uživala brez-
skrbno mladost. Aleš pa je z nasmehom odgovoril, 
da res ni potekalo vse po načrtih. Kako tudi naj bi? 

Tako vino in razpoloženje in še tako mikavna ženi-
čka. 

Kam naj bi šla na ženitovanjsko potovanje, če ne 
prek Plitvk: na prelepo jadransko obalo — dva bisera 
južnostovanske domovine. Kot sorodnika sta nehote 
hodila po stc^injah Potokarjevih prednikov. Sicer pa 
je ženitovanjsko potovanje samo po sebi tako svoj-
stven dogodek, da je še tako prelestno Jadransko 
morje samo pika na L Pravi medeni tedni se ne ski-
sajo v nobeni najbomejši ko6. 

Svojega prijetnega boljarskega doma Aleš ni nik-
dar pozabil. Vsako leto so prihajali na dopust in 
krajše obiske v domači kraj. Tudi potem, ko so po-
kopab starše, se ni nič spremenik>. Obiskovali so se-
stro, ki je z novim gospodarjem obnavljala in lepšala 
domačijo. 

Aleš je kot bližnji sorodnik srečno prebil Poto-
karjevski začarani krog zamujenih življenj in neizpol-
njenih želja. Na znameniti univerzi je postal viden 
člen v ver^i stiokovnjakov svojega malega naroda, 
ki se mu je na do takrat temnem nebu medlo prižiga-
la zvezda skorajšnjega vstajenja. Presanjane ideje 
svobode iz njegovih akademskih let so počasi dobiva-
le konture uresaičenja. 

Nadaljevanje prihodnjič 
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ga kluba Ptuj so se po prvem delu 
prvenstva v drugi repubUški ligi 
približali vrhu. Albina PSajd je na 
tretjem pozivnem zveznem turnirju 
dosegla novi republiški rekord v 
streljanju s standarno zračno 
puško — 363. krogov in seveda 
zmagala na turnirju. Sonja Marin-
kovič pa je zmagala na tretjem 
republiškem pozivnem turnirju v 
namiznem tenisu za članice. 

FEBRUAR — Andrej Murko je 
23nagal na odprtem prvenstvu 
Ptuja v judu v svoji kategoriji. 
Pionirke NTK Petovia (Sonja 
Marinkovič in Ines MarkiC) so 
osvojile drugo mesto na odprtem 
prvenstvu Zagreba. Košarkarji 
Ptuja so se po zmagi proti Garantu 
prebili na prvo mesto druge repu-
bliške lige. Ludvik Pšajd je že tret-
jič zapored osvojil občinsko Zlato 
puščico. Andrej Murko je na 
republiškem prvenstvu v judu os-
vojil tretje mesto. Na republiškem 
prvenstvu v krosu je Mirko Vindiš 
pri mlajših članih zmagal, Marija 
Vindiš pa je bila pri članicah dru-
ga. Na prvenstvu v semi kontaktu, 
ki je bilo v Ptuju, so Ptujčani os-
vojili največ prvih mest. Zmagali 
so Vladimir Sitar, Alojz Vidovič, 
Gorazd Stumberger in Martin Go-
lob. Na republiškem prvenstvu s 
standardnim zračnim orožjem sta 
PSajdova in Robnik osvojila drug 
mesti. Proglasili smo najboljSe 
športnike in športnice za leto 1982 
— pri ženskah je to Sonja Pajek, 
pri moških pa Oton VdunJek. • / 

MAREC — Na republiškan pr-
venstvu v judu za mladince je 
Stanko Sumenjak osvojil tretje 
mesto. Na državnem prvenstvu v 
krosu je bila Marija Vindiš četrta 
pri članicah, Mirko Vindiš pa osmi 
pri mlajših članih. Na republiškem 
prvenstvu v boksu so Ptujčani 
pobrali pet naslovov. Osvojili so 
jih Albin Mere, Janko Horvat, 
Tone Novak, Sandi Turk in Zoran 
Zemljarič. Člani KK Ptuj so osvo-
jili prvo mesto v vzhodni skupini 
druge republiške lige in se uvrstili v 
prvo republiško ligo. Na repu-
bliškem pionirskem prvenstvu v 
namiznem tenisu je ^ n j a Marin-
kovič osvojila drugo mesto. 

APRIL: — Na državnem pr-
venstvu v boksu, ki je bilo na 
Kosovu, je Tone Novak osvojil 
bronasto medaljo, nastopili pa so 
Se Albin Mere, Ivan Pučko in Jan-
ko Horvat, Na republiškem pr-
venstvu v judu za pionirje je J 

Plošinjak osvojil drugo mesto. 
Ekipa NTK Petovia je na drža-
vnem prvenstvu za mladinke osvo-
jila deveto mesto. V polnem 
razmahu so bila ligaSka srečanja v 
rokometu, nogometu in številna 
občinska prvenstva. Na repu-
bliškem prvenstvu so mladinke 
NTK Petovia osvojile drugo me-
sto. V Ptuju so se nekaj dni 
pripravljali igralci titograjske 
Budučnosti in odigrali prijateljsko 
tekmo z nogometaši Drave. 

MAJ — Na državnem prvenstvu 
v namiznem tenisu za mladinke je 
Sonja Marinkovič osvojila tretje 
mesto, tretja pa je bila tudi dvojica 

Marinkovič — Markič. Milena 
Cestnik se je kot članrca državne 
reprezentance udeležila evropskega 
prvenstva v jadralnem letenju v 
Belgiji. Marija Vindiš je zmagala 
na memori^nem Partizanskem 
maršu v Kumrovcu, Mirka Vindiša 
pa so uvrstili v državno reprezen-
tanco mlajših članov za nastop na 
Madžarskem. Mladi v Dornavi so 
košarko nepretrgoma igrali 62 ur 
in 5 minul, postavili s tem najbolj-
ši rezultat v Evropi, ki f>a na žalost 
ni priznan. Tradicionalno Zlato 
rokavico Slovenije v boksu je v 
inuju dobil Mariborčan Poš. Na 
republiškem prvenstvu SSD V 
rokometu je ekipa ptujske občine 
osvojila tretje mesto pri pionirkah. 

JUNIJ — V Markovcih so s 
proslavo, razstavo in velikim telo-
vadnim nastopom proslavili 50 
letnico organizirane telesne kultu-
re. Na državnem prvenstvu v atlet-
skih mnogobojih je Marija Šešerko 
osvojila četrto mesto. V me-
dobfinski nogometni ligi je zma-
gala Gerečja vas, ki pa nato ni 
uspela v kvalifikacijah za uvrstitev 
v drugo republiško ligo. Kristijan 
Kovač je zmagal v finalu repu-
bliškega prvenstva SSD v skoku v 

višino. Na republiškem prvenstvu 
v streljanju z MK puško sta 
zmagala Zdenka Matjašič in 
Gorazd Maloič, prva je bila tudi 
ekipa mladincev, E>arko Jazbec pa 
je bU drugi. Na republiškem pr-
venstvu v padalstvu je aeroklub 
Ptuj osvojil drugo mesto. Repu-
bliško prvenstvo v streljanju s pi-
štolami — republiški naslov za 
mladince Ptuja z MK pištolo pro-
ste izbire. Na republiškem prvenst-
vu za st£uejSe mladinke v atletiki je 

Sonja Pajek zmagala v skoku v 
višino. 

JULIJ — Na republiškem 
prvenstvu v šahu, ki je bilo v 
Ptuju, je Rado Brglez osvojil dru-
go mesto, na republiškem prven-
stvu članic v Kranju pa Tatjana 
Vaupotič osvojila republiški na-
slov. Na jubilejnem ptujskem 
padalskem pokalu v Podlehniku in 
Moškanjcih je med posamezniki 
zmagal Bojan Zmavc, med 
ekipami pa ekipa aerokluba Ptuj. 

AVGUST — Na državnem 
prvenstvu v atletiki je Sonja 
Pajenk v skoku v višino osvojila 
četrto, Marija Vindiš pa v teku na 
3000 metrov šesto mesto. V 

Hajdošah je bila prva dirka za 
državno prvenstvo v kartingu, na 
ptujskem ^ z e r u pa regata za 
pokalno prvenstvo Slovenije v ja-
dranju na deski. Nogometni klub 
Drava je obeležil 50 let delovanja. 
Na turnirju bratskih občin v 
rokometu je zmagala Podravka iz 
Koprivnice. Marija Šešerko je 
zmagala na republiškem atletskem 
prvenstvu v skoku v daljino, Ma-
rija Vindiš pa je bila dvakrat 
tretja, na 1500 in 3000 metrov. 
Letalski modelarji aerokluba Ptuj 
so na državnem prvenstvu osvojili 

tri naslove, posamičnega Oton 
Velunšek in dva ekipna. Večino 
prireditev in tekmovanj v občini 
smo namenili občinskemu praz-
niku. 

SEPTEMBER — Začetek 
novega prvenstva v rokometu in 
nogometu. Ob 30-letnici delovanja 
je planinsko društvo Ptuj odprlo 
haloško planinsko pot. Na repub-
liškem prvenstvu v streljanju s 
pištolo drulov dve drugi mesti za 
Ptuj . Osvojila sta jih ekipa članov 

in Jurij Lamut. Igor Kolarič je bil 
drugi na republiškem prvenstvu v 
akrobatskem letenju. V Ptuju je 
bil mednarodni atletski miting, ki 
so sega udeležili gostje iz Jablonca 
na ČSkoslovaškem, najboljši izidi 
pa so bili postavljeni v skoku v 
višino. Ekipa šahovskega društva 
MI P je na prvenstvu zahodne 
medrepubliške-pokrajinske lige 
osvojila peto mesto, pionirji in 
pionirKe atletskega kluba pa kar 
12 medalj na republiškem prven-
stvu. Ekipa članic je začela s tek-
movanjem v drugi zvezni ligi. 

OKTOBER — Na republiškem 
prvenstvu v atletskih mnogobojih 
so prva mesta osvojili Sonja 

Pajenk, Kristijan Kovač, Oliver 
Sirec in Dušan Koren. Modelarji 
aerokluba Ptuj so že šestič zapored 
osvojili Pokal republike, medna-
rodno tekmovanje v Zagrebu. 
Člani košarkarskega kluba Ptuj so 
začeli s svojo prvo sezono v prvi 
republiški ligi s tekmo v Litiji. 
Marija Vindiš je osvojila repub-
liški naslov v maratonu. 

NOVEMBER — Gerečja vas je 
p)Ostala jesenski prvak medobčin-
ske nogometne lige. Končali so se 
prvi deli novega prvenstva v 
rokometu in nog(Mnetu. Članke 

RK Drava so po prvem delu p>ete, 
nogometaši Drave in Aluminija pa 
so v vzhodni območni ligi blizu 
vrha, ki ga držijo Brežice. V poča-
stitev praznika TGA so se 
nogometaši Aluminija v Kidri-
čevem pomerili z ljubljansko 
Olimpijo, nogometni klub Drave 
pa je ob Dnevu republike izvedel 
vdiki turnir v malem nogometu. 

DECEMBER — Uroš Langer-
holc je prejel plaketo Stanka 
Bloudica za tekmovalne uspehe in 
delo v kartingu. Rokometašica 
Zdenka Gomilšek je nastopila v 
republiški kadetski reprezentanci 
na turnirju AVNOJ-a in prispevala 
k prvemu mestu, Albina Pfejd je 
na tretjem zveznem pozivnem tur-
nirju najboljših strlk s standardno 
zračno pištolo osvojila drugo 
mesto. Ogledali smo si idejne 
projekte za novo telovadnico pri 
Srednješolskem centru, v teku pa 
je javna razprava o razvrstitvi 
športnih panog v občini in krite-
rijih za financiranje tekmovalnega 
športa. Sahista Brglez in Vaupo-
tičeva sta postala republiška repre-
zentanta. Skoraj pa smo pozabili 
na pilota Draga Krepfia, ki se je 
med letom kot državni repre-
zentant uspešno udeležil evrop-
skega prvenstva v reliju. 

Dogodke in rezultate smo zbrali 
na osnovi objavljenega v našem 
časopisu. Zato se je brez dvoma 
primerilo, da vsega, nismo zajeli, 
ker pač o vseh nastopih in do-
sežkih nismo dobili podatkov. Ne 
glede na to lahko ugotovimo, da je 
bila aktivnost zelo pestra, dosežki 
so glede na naše razmere zelo 
dobri in spodbudni, za kar si vse 
športnice, športniki ter telesno-
kulturni in športni delavci 
zaslužijo pohvalo in čestitke. V 
letu 1984 pa jim želimo novih 
uspehov in da s tako zavzetim 
delom nadaljujejo! Pripravil: 

1. kotar 

Ob 50-letnici organizirane telesne kulture v Markovcih — veliki telovadni 
nastop 

Marija Šešerko Članice namiznoteniScega khiba 
Ptuj nastopajo v drugi zvezni ligi. 
Velik uspeh kluba, ki proslavlja 
desetletnico, vodi pa ga Ivo Novak 
ifoto I. dani) 

Ptujski košarkarji so v prvi repub-
liki ligi kar je velik uspeh 

{Joto B. Rade) 

Z otvoritve haloške planinske poti, ki ie privablja številne ljubitelje 
narave ifoto 

L. Canjko) 

Nogometaši Gerečje vast (v belih dresih), najboljši v MNL Ptuj, se niso 
^Peli uvrstiti v II. SNI - vzhod 

Ines Markič in Sonja Marinkovič na prvenstvu v Tuzli ifoto 1. 
Marinkovič) 

Najlepše darilo 
občini za praznik 

Kadar v občini Slovenska Bistrica govorijo o športu, nikoli ne pozabijo 
omeniti judoistov. Njihova vztrajnost od skromnih začetkov pred skoraj 
20 leti se je že velikokrat obrestovala. Priznanj so deležni tako v okviru 
občine kot v slovenskem in jugoslovanskem športu, čeprav ta športna pa-
noga še ni dovolj priznana, vsaj ne tako kot bi zaslužila. Doseženi uspehi 
v republiki in državi, v zadnjem času pa tudi na evropskih in svetovnih 
tekmovanjih zgovorno potrjujejo, da se v judu dela vztrajno in načrtno. 
Ob tem je treba poudariti, da se ta šport Se ni „nalezel" profesionalizma, 
temveč so judoisti športniki amaterji v polnem pomenu besede. Njihovi 
uspehi so poplačani s priznanji in s priljubljenostjo v svojem kraju in 
ožjem življenjskem prostoru. 

Člani Judo kluba IMPOL Slovenska Bistrica združujejo vse oblike 
športnega duha, vztrajnosti in zagnanosti. Prav to jih je pripeljalo do me-
sta, ki ga imajo v državi in v Evropi. Iz vrst tega kluba je po zaslugi prej-
šnjega troierja Pliberška in sedanjega trenerja Stanka TopoKnika v zad-
njih letih prišlo veliko državnih prvakov in osvajakev najvišjih priznanj 
na evropskih in svetovnih tekmovanjih. 

Tradicionalno drugi iz državnih prvenstev je letos Judo klub IMPOL z 
vztrajnim delom osvojil svoj težko pričakovani cilj. V soboto, 24. decem-
bra 1983 so pred domačim občinstvom osvojili naslov državnega ekipnega 

prvaka. Boj za to lovoriko, ki so jo pred leti enkrat že osvojili, je bil zelo 
težaven in do zadnje borbe nejasen. 

V zadnjem kolu ekipnega državnega prvenstva v judo so se v telovadnici 
TVD Partizan Slov. Bistrica sestale ekipe Železničarja iz Sarajeva in ne-
posrednega tekmeca Partizan HINS iz Novega Sada ter domačin IMPOL. 
O rezultatih smo že poročali v zadnji številki Tednika, zato želimo danes 
predstaviti predvsan člane zmagovalne ekipe. 

Ekipa Judo kluba IMPOL je z osvojitvijo naslova državnega ekipnega 
prvaka dala svoj najlepši in največji prispevek k praznovanju praznika 
občine Slovenska Bistrica. Zadnje kolo državnega prvenstva za leto 1983 
je po časovni bližini občinskemu praziyku dalo temu tudi uvodni ton, saj 
bodo IŠfftšnje priiig|jlve predvsem na področju kulture in Športnih aktiv-
nosti. JK IMPOL bo v tem okviru pripravil Se dve pomembni tekmovanji, 
v soboto, 7. januarja se bodo pomerili na tradicionalnem turnirju pionir-
jev, na sam dan občinskega praznika, 8. januarja pa bo tracdcionalno 
tekmovanje judoistov Slovenije za memorial Pohorskega bataljona. 

Ob osvojitvi državn^a prvenstva za leto 1983 bi v ekipi IMPOLA težko 
pohvalili le posameznike, saj je bila celotna ekipa dobro pripravljala. Ce 
so se v enem kolu izkazali v lahki, so se v drugih izkazali tekmovalci iz 
težjih kategorij. Standardno uspešni pa so bili tekmovalci, ki po kvaliteti 
sodijo v sam vrh jugoslovanskega judo športa. To so prav gotovo Očko, 
Leščak, Leskovar, Arbajter (slednjega ni na fotografiji, ker je bil v zad-
njem kolu poškodovan in je bil v bolnišnici), Franc Spes, Mihalič in Me-
sarič. 

Za uspehe tega športa v Slov. Bistrici pa imata velike zasluge tako prej-
šnji trener Franc Pliberšek kot sedanji Stanko Topolčnik. Uspehi judoi-
stov pa prav gotovo ne bi bili tako visoki, če jih ne bi vedno in na vsakem 
mestu podpirali člani delovnega kolektiva IMPOL Slov. Bistrica. Pri tem 
je treba omeniti tudi nekaj zagnanih posameznikov v organizacijskem od-
boru, ki jih sicer ne vidimo na tekmovalnih blazinah, zato pa so nepogre-
šljivi pri izpolnjevanju mnogih nalog, ki so nujne za redno delovanje klu-
ba, predvsem pa v pripravah na tekmovanja in na samih tekmovanjih. 

Ob tem ne smemo mimo ljubiteljev tega športa, ki navduSeno bodri tek-
movalce na domačih blazinah. Občinstvo tako iz Slovenske Bistrice kot iz 
širše okolice se veseli zmag in športno prenaša poraze, seveda, če so ti 
športno „čisti". V prid gledalcev in ljubiteljev JK IMPOL govorijo tudi 
priznanja, tako tekmovalcev kot gostov, da je prav v Slovenski Bistrici 
najbolj korektno občinstvo in da so številni gledalci tudi velika opora do-
mačim tekmovalcem. 

Viktor Horvat 

Ekipa letošnjega driavnega prvaka JK IMPOL Slov. Bistrica. Od leve 
stojijo: Matjai Drozg, Franc Očko, Filip Leščak, Zmago Mkkut Branko 
Javernik, Anton Leskovar, Milan Mesarič, Ladislav Prepdič in Zvone 
Mihalič. Čepijo od leve: Zlat ko Arbajter, Fredi Omerzi. Ludvik Spes, 
Franc Spes, in trener ekipe Stanislav Topolčnik. Foto- Z Kodrič 

Mladi Freai Omerzi (kleči) je tudi pred domačim občinstvom potrdil, da 
se razvija v judoista visokih kvalitet. 

Foto: Z. Kodrič 

Vodita Ptuj in Cerknica 
Po sedmih kolih prvenstva v drugi republiški košarkarski ligi za čla-

nice sta v vodstvu Cerknica in Ptuj, ki sta zbrali po 12 točk, na drugem 
mestu je NOVO mesto z desetimi in tekmo manj, tretja pa je B ekipa lju-
bljanske Ježice. 

V vzhodni skupini republiške lige mladincev so mladi Ptujčani na 
turnirju v Šentjurju izgubili z domačini in celjsko Libdo ter tako s prvega 
zdrsnili na delitev tretjega mesta. 1. k. 
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Nekateri vozijo kolesa tudi pozimi 
Dovolj je, da ima udeleženec v prometu kolo, 

pa se spremeni v kolesarja in se brez kakršnih-
koli preizkusov znanja vozi v prometu. Vendar 
pa mora tudi kolesar poznati skoraj vsa promet-
na pravila, prometne znake, talne obeležbe in 
znake, ki jih dajejo pooblaštene osebe — milič-
niki, poleg tega pa mora znati voziti kolo, da se 
bo varno vozil v prometu. 

Kolesarju je namenjeno še manj posebnil 
površin, kolesarskih stez, kot pešcem pločnikov, 
zato mora voziti po cesti, kar pa je lahko že 
samo po sebi nevarno. 

Kjer so kolesarske steze, morajo voziti 
kolesarji po njih, sicer pa ob skrajnem desnem 
robu ceste. Za varnost kolesarja je sila pomem-
bno upoštevanje vseh cestno prometnih pravil in 
pravil vožnje, posebno nakazovanje smeri, 
opazovanje prometa pred in za seboj in vožnja v 
določeni smeri za posamezne ukrepe, s tem je 
mišljen pravilen položaj v križišču. Kolesar se 
mora zavedati, da je med najmanj zaščitenimi in 
najpočasnejšimi udeleženci v prometu, kar 
pomeni, da se lahko zaplete v nezgodo, v kateri 
bo posledice nosil predvsem sam. 

Samo kolo mora biti pravilno opremljeno, 
pomeni, da mora imeti dve zavori (za vsako kolo 
po eno), zvonec, luč za osvetljevanje ceste, rdeč 
odsevnik in rdečo luč na zadnjem delu kolesa, 
rumene odsevnike v pedalih, priporočamo pa 
tudi bočne odsevnike med naperami kolesa in 
bočni distančni loparček na zadnjem delu kole-
sa, ki bosta kolesarja v vseh vremenskih pogojih 
napravila bolj vidnega. 

Kolo je namenjeno predvsem vožnji v toplej-
ših mesecih. Glede na znano omejitev porabe 
goriva in visoko ceno se nekateri odločajo za 
kolesarjenje tudi v zimskih mesecih. Pogoji za 
vožnjo v tem času so težki tudi za druga vozila ne 
le za kolesarje, poleg tega pa so kolesarji pozimi 
še bolj ogroženi. Slabše so vidni zaradi slabih 
vremenskih pogojev ali celo nevidni zaradi lastne 
malomarnosti, ker koles niso dovolj opremili, 
poleg tega pa vozniki marsikdaj ne predvide-
vajo, da bi se kolesarji v slabem ali mrzlem vre-
menu sploh vozili pO cesti. 

Kolesarjem naj veljajo naslednja navodila: 
— vozne se le s popolnoma orezhibnim in 

opremljenim kolesom. 

— dodatno opremite kolo s svetlobno odsev-
nimi elementi, predvsem bočnimi odsevniki in 
distančnim loparčkom, 

— na kolesu uporabljajte oblačila svetlih, ži-
vih barv, 

— ne prevažajte na kolesu predmetov, ki vam 
onemogočajo varno vožnjo ali vam zmanjšujejo 
ravnotežje. 

— vselej upoštevajte vsa cestno prometna 
pravila in predpise, » 

— pravočasno nakažite smer zavijanja in 
zavijajte le, ko ste prepričani, da je voznik za 
vami opazil vašo namero, 

— pri vožnji po kolesarski stezi bodite posebej 
pozorni na pešce, ki lahko zaidejo na kolesarsko 
stezo zlasti na postajališčih javnega mestnega 
prometa. 

Ob megli, dežju ali sneženju oz. zasneženih 
četudi spluženih cestah pustite kolo raje doma. 

Starši spravite kolesa svojih otrok do pomladi. 
Varnejši bodo peš kot na kolesu. Preden se bodo 
spomladi začeli voziti z njimi pa naj se v šoli 
udeležijo akcije ,,Z varnim kolesom v promet". 

Svet za preventivo in vzgojo v 
cestnem prometu SR Slovenije 

Med vodilnimi 
v Jugoslaviji 

Dvanajst aktivnih članov šteje 
ptujski Foto kino klub, ki deluje 
pod okriljem Delavsko prosvetne-
ga društva Svoboda. Članov resda 
ni veliko, uspehi, ki so jih nanizali 
v preteklem letu pa dovolj zgovor-
no govorijo o njihovi aktivnosti. 
Člani kluba, navdušeni fotografi 
— amaterji, so se lani kar 51 krat 
zbrali na debatnih večerih, kot jih 
sami imenujejo, kjer so razpra-
vljali o svojem delu, ga ocenjevali 
in izmenjavali izkušnje. S svojimi 
fotografijami so sodelovali na ena-
intridesetih razstavah v domovini 
in na mednarodni razstavi Treh 
dežel v Celovcu. Na razstavah je 
bilo sprejetih 156 barvnih in črno-
belih fotografij in barvnih diapozi-
tivov članov ptujskega kluba. Da 
njihove fotografije sodijo v sam 
vrh v republiškem in zveznem me-
rilu, potrjujejo priznanja in nagra-
de, ki so jih prejeli. Prejeli so 2 
posebni, 5 prvih, 7 drugih in 10 
tretjih nagrad ter 7 pohval. 

K njihovi redni dejavnosti sodi 
tudi razstživljanje fotografij v Ptu-
ju, kjer so si zagotovili lastni raz-
stavni prostor v Blagovnici Mipa. 
Tako so lani priredili 6 razstav, ki 
si jih je ogledala velika množica 
kupcev ali pa slučajnih obiskoval-
cev ter prodajalne. V treh fotote-
čajih so v Zvezni mladinski delovni 
akciji Slovenske gorice '83 foto-
grafsko usposobili 32 brigadirjev. 
Med pomembnimi dosežki velja 
omeniti samostojno razstavo barv-
nih fotografij avtorja Alfreda Bra-
dača v fotosalonu v Mariboru, ki 
je poleg Ljuba Cenčiča, Aljoša 
Pižmohta, Miša Koltaka in Milana 
Petka prejemnik prej omenjenih 
nagrad in pohval. 

Tajnik kluba Mišo Koltak je ta-
kole razložil ,,skrivnost" doseže-
nih uspehov: ,,Pomembno je, da 
nadaljujemo s kvalitetnim delom iz 
leta 1982, ko smo bili organizatorji 
razstave Ptuj '82. Po navadi je 
praksa v klubih, da po razstavi ak-

tivnost nekoliko uplahne, kar za 
nas ne velja. Avtorji smo tudi po 
razstavi v Ptuju uspešno razsta-
vljali po vsej jugoslaviji. Moram 
povedati, da smo si z dosedanjim 
delom pridobili velik ugled v repu-
bliškem kot v zveznem merilu. 

Gotovo je skrivnost uspeha v 
razvoju tistih članov, ki smo v klu-
bu že dalj časa, ker smo vztrajali. 
Vsekakor pa moram omeniti 
avtorstvo Stojana Kerblerja, ki nas 
zelo pozitivno usmerja, nam svetu-
je in tudi tovariško kritizira. Zato 
uspehi niso izostali." 

Kot ugotavljajo člani Foto kino 
kluba Ptuj, je razstav vedno manj, 
kar je povezano z denarnimi teža-
vami. Amatersko ukvarjanje s fo-
tografijo je eden najdražjih konji-
čkov, težave zaradi zaprtih meja in 
zmanjšanega uvoza pa so pravtako 
prispevale k nič kaj obetavnemu 
stanju. Foto kino klub Ptuj sicer 
deluje okviru DPD Svoboda, ki 
v okviffu svojih možnosti dobro 
skrbi za\klub — krije stroške poši-
ljanja slik na razstave in zagotavlja 
osnovni inventar v temnici, vendar 
so tu še drugi stroški, ki jih seveda 
krijejo člani sami. Težave so pred-
vsem zaradi neustreznih kemikalij, 
materiala za izdelavo barvnih fo-
tografij in tako dalje. 

Eden od problemov kluba je tudi 
podmladek. Mišo Koltak pravi: 

,,V ptujski občini sta le dva foto 
krožka v osnovni šoli Majšperk in 
v osnovni šoli v Kidričevem. Oba 
krožka sta zelo uspešna, saj je os-
novna šola Kidričevo prejela že 
dve nagradi na republiških razsta-
vah pionirske fotografije in dve 
nagradi natečaja Kreditne banke 
Maribor. Poleg tega so člani 
krožka predstavili svOje delo v 
ptujski Blagovnici. Razlogi, da 
krožkov ni več, so v pomanjkanju 
mentorjev, predvsem pa v po-
manjkanju denarja, saj je foto-
grafski material izredno drag. Vse-
eno pa bi izkoristil priložnost in 

povabil k sodelovanju vse — mla-
de in starejše — ki jih fotografija 
zanima, da se udeležijo naših de-
batnih večerov, ki so vsak ponede-
ljek od 19. ure dalje v spodnjih 
prostorih narodnega doma v Ptu-
ju." 

Kakšni so načrti za leto 1984? 
,,Upamo, da bomo v septembru 

pripravili- razstavo Ptuj '84 — ta 
razstava je bienalnega tipa. Najve-
čji strošek pri organizaciji in iz-
vedbi te razstave predstavlja kata-
log. In če se hočemo predstaviti s 
kvalitetnim katalogom, ki je obe-
nem garancija, da avtorji pošljejo 

svoja najboljša dela, potrebujemo 
precej denarja. Vemo, da so naše 
organizacije združenega dela v 
težkem položaju in vemo, kako 
težko je izprositi denar za reklame, 
pa vendar smo optimisti. Naša 
razstava si je pridobila velik ugled, 
posebej še zaradi selektorja, Stoja-
na Kerblerja. Za razstavo, ki je bi-
la leta 1982, smo prejeli 1200 foto-
grafij, kar je ogromno. V razstav-
nem paviljonu Dušana Kvedra pa 
lahko razstavimo le 150 fotografij. 
Torej je selekcija izredna, kako-
vost razstav pa zato na visokem 
nivoju." 

N. Dobljekar 

Teater IV — Mišo Koltak 

NOVOLETNA KRONIKA 
In kako je bilo čez novoletne praznike z varovanjem javnega reda in 

miru ter s prometno varnostjo? Odgovor smo dobili od pomočnika ko-
mandirja postaje milice Ptuj, Ljuba Levačiča: 

,.Kljub praznikom je logično, da imamo organizirano stalno dežurno 
službo in tudi službo na terenu. Delno zaradi tega, pa tudi zaradi ugodnih 
vremenskih razmer in discipliniranosti voznikov, smo tokrat čez praznike 
zabeležili le dve prometni nesreči na našem območju. Stanje na področju 
javnega reda in miru in kriminalitete je te dni bilo pravtako zadovoljivo. 
Imeli smo le nekaj manjših kršitev, nekaj lažjih pretepov. Zabeležili smo 
tudi hujšo kršitev, ali bolje rečeno vandalizem. V ulici Borisa Kraigherja 
je skupina fantov pod vplivom alkohola razjraiala, razmetala več posod 
za smeti, najhuje pa je. da so z granitno kocko razbili varovalno steklo na 
restavrirani rimski peči. S tem je povzročena večja materialna škoda. Za 
storilci poizvedujemo in če bi kdo od občanov vedel kaj o storilcih je 
prav, da to sporoči na postajo milice, kjer bomo lahko nadaljevali z zbi-
ranjem obvestil. 

Sicer pa na splošno ocenjujemo minule novoletne praznike z naše 
strani zadovoljivo. ' 

M. Ozmec 

SNEG JE POBELIL 
NAŠA POLJA 

Po dobrem tednu suhega in razmeroma toplega vremena, so se kme-
tovalci začeli zaskrbljeno spraševati, kaj bo, če se bo tako nadaljevalo in 
se bo narava prebudila. Lahko bi bila prava katastrofa za kmetijstvo, zla-
sti še, ker vremenoslovci napovedujejo za drugo polovico januarja in prvo 
polovico februarja ostro zimo. 

No, sedaj so si kmetovalci oddahnili. Po močnem zahodniku, ki je 
vse tri dni novoletnega praznovanja pošteno prepihal naše kraje, je v to-
rek zvečer začelo rahlo deževati, zjutraj, 4. januarja pa je dež prešel v 
sneg. Razmeroma topla zemlja je sneg sicer žejno vsrkavala, toda vseeno 
je z okoli 5 do 10 cm debelo odejo prekril naša polja, travnike in gozdo-
ve. 

Zimske službe sneg ni presenetil, poskrbela je, da se je promet tako v 
ormoški kot ptujski in slovenjebistriški občini lahko odvijal nemoteno. 
Snega so se tudi razveselili otroci, upajmo, da njihovo veselje ne bo le 
kratkotrajno. F 

Prva dva »letošnja« fantka. Levi je v naročju svoje 
mamice Lidije Ogrinc, desni pa v naročju babice Mire 
Vidovič. 

ZAČELI SMO 
S FANTKI 

Na p o r o d n e m oddelku ptujske bolnišnice so imeli na sil-
vestrsko noč in tudi prvi dan novega leta 1984 precej m a n j dela, 
kot po navadi . Dežurna babica Mira Vidovič j e o tem povedala: 

»Dežurna ekipa nalSilvestrovo je na p o r o d n e m odde lku 
štela 5 ljudi in sicer dr. Bosnar m sestre Heba r j eva , Kocbekova , 
Prelogova in jaz. Zadn j i porod v letu 1983 smo imeli na Sil-
ves t rovoob 18.50. Mari ja Skledar iz Slap pri Ptujski gor i j e rodila 
deklico. Potem smo imeli vso noč mir, ni bilo nobenega spre-
jema. tako d a j e b i l o l u d i neka j časa za p raznovan je in voščila. 

Na novega leta dan pa j e nas lednja d e ž u r n a ekipa imela 
prvi porod šele ob 13.10. Mlada , 18-letna m a m i c a Lidija Ogr inc 
iz Praprotnikove ulice v Ptuju j e rodila dečka, k i j e tehtal kar 4,5 
kg. Pozneje j e ob 16.40 Mar je ta Vrbnjak iz Moravč pri Buč-
kovcih rodila 2.5 kg težkega sina. Začeli smo torej z dečki, t ako 
mamice kot nj ihovi malčki so zdravi in veseli smo tega.« 

Koliko porodov pa ste v minulem letu zabeležili na vašem 
oddelku? 

»V letu 83 smo na po rodnem oddelku p tu jske bolnišnice 
zabeležili 25 porodov več kot leta 82, imeli smo n a m r e č 1373 
porodov. N a j d o d a m , d a j e bilo več fantkov kot deklic.« 

M. Ozmec 

RODILE SO: . 
Darinka Vreg, Kajuhova 5 — 

Jerneja; Ana Juterška, Vogričevci 
3/a, Ljutomer — Dejana; NadaSi-
monič. Zagrebška 43 —r deklico; 
Dragica Lukman, Lača ves 42 — 
deklico; Brigita Stiher, Formin 
38/a — Mateja; Marija Pignar, 
Lancova vas n. h. — dečka; Marica 
Osterc, Gabernik 38 — Matejo; Ve-
ra Žgeč, Zamenci 4 — dečka; Slavi-
ca Topolovec, Gradišče 31 — Lilja-
no; Elizabeta Sirec, Kočice 59 — 
dečka; Kristina Kolednik, Gruško-
vec 120 — Boštjana; Anica Topo-
lovec, Pongerce 10 — dečka; Mari-
na Kovačič, Užiška ul. 5, Ljutomer 
— Gregora. 

POROKE: 

Franc Prelog, Muretinci 19 in 
Marija Strafela, Markovci 52; Vin-
ko Matjašič, Gabernik 22 in Štefka 
Ceh, Gabernik 22; Zdenko Lepej, 
Sikole 2 in Slavica Matjašič, Juršin-
ci 32; Stanislav Glavica, Zlogonje 
30 in Marija Rakuš, Medribnik 15; 
Branko Kamenšek, Doklece 9 in 
Terezija Selinšek, Janški vrh 60; 
Franc Seruga, Rucmanci 6 in Ange-
la Sovec, Senčak pri Juršincih 13; 
Anton Zampa, Levajnci 10/a in 
Silva Zelenik, Trnovska vas 54; Ja-
nez Habjanič, Lancova vas 39 in 
Angela Janžekovič, Podvinci 
112/a; Alojz Kukovec, Rucmanci 
11 in Marija Znidarič, Bratislavci 
34; Franc Golob, Hajdoše 90 in Li-
dija Petek, Hajdoše 90; Mirko 
Arnuš, Kicar 65 in Jožica Kupčič, 
Kicar 65; Ivan Kolarič, Spuhlja 

100/b in Slavica Horvat, Bukovci 
171/a; Stanislav Pernek, Ložina 8 
in Angela Hvaleč, Trdobojci 37; 
Zlatko Vesenjak, Mala vas 18/b in 
Darja Hameršak, Muretinci 43; 
Darko Zuran, Markovci 40/a in 
Kristina Ambrož, Muretinci 32; 
Janko Kolarič, Jvlova vas pri Ptuju 
76 in Zinka Milošič, Nova vas pri 
Ptuju 76; Dušan Jeza, Finžgarjeva 
1 in Irena Beranič, Finžgarjeva 1; 
Janez Zebec, Radizel 38 in Jolanda 
Koren, Radizel 38; Darko Skrbin-
šek, Janški vrh 34 in Marija Vindiš, 
Berinjak 1; Marjan Topolovec, 
Macelj Gornji 27 in Ana Kozel, 
Mejna cesta 18; Mladen Gregurec, 
Zavrč 8 in Julija Johnson, Colche-
ster, Vel. Britanija; Franc Pesek, 
Sikole 27 in Ida Vidonja, Ižakovci 
168. 

UMRLI SO: 

Jožefa Car, Volkmerjeva 10, roj. 
1913, umrla 23. dec. 1983; Slavica 
Efneršič, Zamušani 3, roj. 1932, 
umrla 26. dec. 1983; Marija Gojko-
šek, Krčevina pri Vurberku 15, roj. 
1911, umrla 27. dec. 1983; Jožef 
Pluško, Mlinska 2, roj. 1932, umrl 
28. dec. 1983; Jože Drevenšek, Jan-
ški vrh 55, roj. 1918, umrl 29. dec. 
1983; Adalbert Jesih, Belšakova 3, 
roj. 1907, umrl 29. dec. 1983. 

TEDNIK 
izdaja zavod za časopisno in radij-
sko dejavnost RADIO-TEDNIK 
62250 Ruj, Vošnjakova 5, poštni 
predal 99. Ureja uredniški kolegij, ki 
ga sestavljajo vsi novinarji zavoda, 
direktor In glavni urednik FRANC 
LAČEN, odgovorni urednik 
FRANC FIDERSEK, tehnični ure-
dnik ŠTEFAN PUŠNIK, novinarji: 
Jože Bračič, Nevenka Dobljekar, 
Majda Goznik, Ludvik Kotar, Martin 
Ozmec in Marjan Šneberger. Ure-
dništvo in uprava Radio-Tednik, 
telefon (062) 771-261 in 771 -226. 
Celoletna oaro^cia joaša 45Q di-
narjev, za tujino 1.125 dinar-
jev. Žiro račun SDK Ruj 
52400-603-31023. Tiska ČGP 
Večer Maribor. Na podlagi zakona o 
obdavčevanju proizvodov in stori-
tev v prometu je TEDNIK uvrščen 
med proizvode, za katere se ne 
plačuje temeljni davek od prometa 
proizvodov. 


